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Úvodní 
slovo 

předsedy

Vážené přítelkyně,  
vážení přátelé,  

základem naší práce, našich úspěchů a našeho dalšího 
rozvoje je otevřenost ke spolupráci s dalšími domácí-
mi a zahraničními partnery. Vypíchnu pro mě osobně 
důležitý úspěch – v červnu 2022 jsme byli zvoleni za 
členy byra FEPS, politické nadace evropské sociální 
demokracie. Je to velké mezinárodní uznání ve chvíli, 
kdy ČSSD téměř opustila jeviště velké politiky a pů-
sobí dnes coby opoziční strana mimo poslaneckou 
sněmovnu.  

Díky našemu členství ve vedení evropské sociálně 
demokratické nadace můžeme být v pravidelném styku 
s kolegy ze skandinávských politických institutů a stran, 
inspirovat se u Němců, Rakušanů i Španělů. Tam, ale ne-
jen tam jsou sociální demokraté mezi hlavními politic-
kými silami a utvářejí budoucí podobu svých společností 
i té naší společné evropské.  

Kandidovali jsme do vedení FEPS s cílem posílit 
činnost naší evropské nadace ve střední a  východní 
Evropě. Naším cílem je zprostředkovávat FEPS aktuál-
ní informace z regionu a posilovat zde jeho viditelnou 
přítomnost. Koncem listopadu jsme v Praze na okraji 
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mezinárodní konference Call to Europe hostili naše re-
gionální kolegy a debatovali o metodách, jak posílit naše 
hnutí v regionu nejen s výhledem na evropské volby na 
jaře 2024.  

Mezinárodní debaty a spojení s mezinárodními 
partnery znamenají možnost přinášet do prostředí české 
sociální demokracie zkušenosti s organizačními postu-
py, programové inspirace a třeba i nové metody politické 
komunikace. I  proto je taková spolupráce významná.  

Bez ideově blízkých domácích a  zahraničních 
institucí a  jejich ochoty brát nás jako spolehlivého 
partnera bychom nemohli působit ani v českém pro-
středí. Nejde dostatečně ocenit podporu, které se nám 
dostává od FEPS, ale stejně tak od pražské kanceláře 
Friedrich-Ebert-Stiftung (FES). Většina našich zásad-
ních projektů vzniká ve spolupráci s nimi. Uspořádali 
jsme tak zmíněnou konferenci Call to Europe, kde vy-
stupovali nejenom sociolog Daniel Prokop, předseda 
ČMKOS Josef Středula anebo reportérka Saša Uhlová, 
ale i  evropský komisař pro pracovní místa a  sociální 
práva Nicolas Schmit.  

Díky podpoře FES nyní vzniká třeba pokračování 
sociologické analýzy Jedna společnost → různé svě-
ty, díky které jsme napříč veřejným prostorem mohli 

prezentovat velkou nespokojenost řady lidí s polisto-
padovým vývojem jako takovým. Nyní pod pracovním 
názvem Štěpicí linie české společnosti pokračujeme ve 
výzkumu s důrazem na vztah lidí ke státu, zásluhám ane-
bo lenosti, píli a práci. Zpracovatelem sociologických dat 
je v obou případech Ústav empirických výzkumů STEM.  

Úspěšným velkým projektem je výstava Průzkum 
života politickým bojem a související výstavní katalog 
věnované Jaroslavu Šabatovi (1927–2012), politickému 
filosofovi a politikovi, ale také bývalému členovi vede-
ní Masarykovy demokratické akademie. Díky ochotě 
Moravského zemského muzea (MZM) se výstava mohla 
konat v jeho prostorách a s jeho organizační i finanční 
podporou. Ukázalo se, že i pro MZM jsme partnerem, se 
kterým je připraveno spolupracovat.  

Společné akce pořádáme i  s dalšími partnery, 
v poslední době opakovaně třeba s novou energií nabi-
tými Mladými sociálními demokraty. 

Díky partnerům můžeme ve společných projek-
tech využívat silnější organizační kapacitu, více finanč-
ních prostředků a na akcích mít více lidí z rozmanitěj-
ších prostředí. To vše posiluje náš společenský význam 
i schopnost spoluutvářet debaty o budoucí podobě naší 
společnosti.  



8 9

Milníkem následujícího období činnosti Masa-
rykovy demokratické akademie budou bezpochyby 
sněmovní volby konané snad na podzim 2025. Výsledek 
ČSSD rozhodne o míře instituční podpory pro naši práci.  

Do té doby budeme muset výrazně větší díl 
času investovat do zajištění průběžného financování 
pro naši instituci a  malý tým, který organizuje naše 
aktivity. Budeme se tedy dále věnovat psaní granto-
vých žádostí i  získávaní individuálních dárců a  péči 
o ně. Na našem webu může každý z vás využít v sekci 
„Podpořte nás“ jednoduchý formulář a naši společnou 
činnost podpořit jednorázovým anebo trvalým darem.  

Proč byste to vy anebo lidé ve vašem okolí měli 
udělat? Protože nám jde o  rozvoj sociálně demokra-
tického hnutí a  jeho úspěch. Protože pracujeme pro 
lidi, kteří si svůj důstojný život nemohou koupit, takže 
oprávněně spoléhají na služby veřejného státu. Protože 
informace dáváme do kontextu, který hlavní proud dneš-
ní politiky nevnímá.  

Těším se na setkávání a spolupráci s vámi a spo-
lečnou práci na formulaci lepšího světa.  

PhDr. Lubomír Zaorálek 
předseda  

Předseda ČSSD Michal 
Šmarda spolu s býva-
lým místopředsedou 
Evropského parlamen-
tu Liborem Roučkem 
na procházce sociálně 
demokratickou Prahou 
vedené ředitelem MDA 
Patrikem Eichlerem.
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Úvodní
 slovo

ředitele

Vážené přítelkyně, 
vážení přátelé, 

„máme příležitost se osvědčit,“ říkává Vladimír Špidla 
opakovaně, když se na obzoru objeví složitá situace. 
Jsme připraveni a máme ukázat, zda doopravdy, dala 
by se použít jiná slova. Vladimír Špidla se na podzim 
2022 rozhodl odejít z funkce ředitele Masarykovy de-
mokratické akademie a pracovat pro ni dále jako člen 
představenstva, mentor a pozorný čtenář našich plánů 
a strategií. Byť trochu jinak a ne tak intenzivně, pokra-

čuje naše jedenáctiletá spolupráce ve prospěch soci-
álně demokratického hnutí. 

Do funkce ředitele přišel Vladimír Špidla coby bý-
valý premiér a předseda ČSSD na podzim 2011 nedlouho 
poté, co skončil ve funkci evropského komisaře pro za-
městnanost, sociální věci a rovné příležitosti. Nabídku 
převzít novou odpovědnost přijal bez váhání. Ze soci-
álně demokratického klubu zaměřeného na organizaci 
akcí pro vlastní členy díky jeho nasazení a angažmá 
vyrostla instituce otevřená ke světu a prorážející cesty 
k jeho proměně.  
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Díky cílevědomosti Vladimíra Špidly se můžeme 
vykázat úspěšnými kurzy, ať se týkaly moderní komu-
nální politiky a  územního plánování anebo migrace 
a integrace cizinců. V posledních letech jsme za jeho 
řízení rozvinuli vydavatelskou činnost se zaměřením na 
politické analýzy, eseje i historii a programatiku sociální 
demokracie. Z jeho rozsáhlých mezinárodních kontaktů 
těžili nejen účastníci a účastnice osmi ročníků česko-
-slovenské vzdělávací Akademie sociální demokracie, 
ale i dlouhé řady seminářů pořádaných společně s od-
borným zázemím ČSSD.  

Vladimíru Špidlovi zde chci výslovně poděkovat 
nejen za veškerou práci odvedenou v čele MDA, ale mož-
ná ještě více za příležitost sledovat ho při práci a rozho-
dování, učit se od něj soustavnosti i umění dosahovat 
vytyčených cílů. Jsem si jistý, že totéž platí pro všechny, 
kdo pod jeho vedením mohli v MDA pracovat.  

Sociální demokracie vznikla, aby dala lidský roz-
měr radikální proměně společnosti, říkává také Vladimír 
Špidla. Proměnou prochází naše společnosti i  dnes. 
Státy zjevně přestávají stačit na své úkoly, řada lidí se 
obává, že se nedočkají podpory veřejných institucí, když 
ji budou potřebovat, politika ztrácí na důvěře, protože 
se její síly často nedají ani přibližně srovnávat se silou 

nadnárodních korporací. K tomu přičtěme řetězec krizí 
začínající snad jmény Enron a Lehman Brothers a po-
kračující dnes koronavirovou pandemií a ruským útokem 
na Ukrajinu. Na obavy z klimatického rozvratu a sílícího 
nedostatku zdrojů by snad bylo lepší ani nemyslet.  

Připravovat lidskou podobu nového světa do takto 
rozbouřené doby je prvním úkolem sociální demokracie. 
MDA bude nadále přispívat k debatě o celkové podo-
bě krize a odpovědích na ni i jejím vnímání především 
v české společnosti. Důrazem naší práce bude pod-
pora a rozvoj politických struktur sociální demokracie 
a podpora a vzdělávání širokého spektra jejích příznivců 
a příznivkyň.  

Jsem rád, že pro svou práci máme k disposici silné 
partnery. Na prvním místě chci zmínit pražskou kancelář 
Friedrich-Ebert-Stiftung (FES) a jejího ředitele Urbana 
Überschära. Jemu chci také na konci jeho ředitelské-
ho mandátu poděkovat za spolupráci a popřát mu vše 
dobré v jeho další práci. Těším se zároveň na spolupráci 
s nastupujícím ředitelem FES Jörgem Bergstermannem, 
jsem si jistý, že jeho zkušenosti nejen z prostředí ma-
ďarské sociální demokracie budou přínosem pro obnovu 
politické, organizační a intelektuální síly sociální demo-
kracie u nás.  
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Poděkovat chci také generálnímu tajemníkovi 
Nadace pro evropská progresivní studia (FEPS) László 
Andorovi. Díky spolupráci s FEPS můžeme do české 
debaty přinášet zahraniční inspirace v podobě článků 
a rozhovorů, ale i zvát na akce v České republice evropské 
komisaře, poslance a poslankyně a lidi pracující v růz-
ných unijních institucích.  

Do prostoru těsně spolupracujícího s MDA patří 
bezpochyby také olomoucký dvouměsíčník Listy, kde 
publikuje řada členů MDA, a Nadační fond Soudržnost 
coby jeden z podporovatelů činnosti organizací na poli-
tické a společenské demokratické levici u nás.  

Jsme vidět. Jsme přítomni v médiích. Pořádáme ve-
řejné akce. Vydáváme studie a knihy. Pořádáme historické 
procházky i semináře. Zprostředkováváme mezinárodní 
setkání a vysíláme nejen mladé zájemce a zájemkyně na 
kurzy a školení.  

Podpora každého jednoho z vás umožní tuto spo-
lupráci rozvinout a rozšířit.  

Děkuji vám, že čtete výroční zprávu MDA a těším se 
na setkání na některé z našich akcí a ve veřejném prosto-
ru sociální demokracie u nás. Společně máme příležitost 
se osvědčit.  

Patrik Eichler 
ředitel 

Dvouměsíčník pro 
kulturu a dialog Listy 
s Masarykovou demo-
kratickou akademií 
pojí těsná spolupráce. 
Krom jiného na jeho 
stránkách publikuje 
řada členů MDA.
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Předseda MDA Lubomír 
Zaorálek spolu s prezidentkou 
FEPS Marií João Rodrigues, 
generálním tajemníkem FEPS 
László Andorem a s Anttonem 
Rönhelmem z finské nadace 
Kalevi Sorsa po zvolení MDA 
a finské nadace do vedení FEPS.
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Rok 2022

Uspořádali jsme 
online i naživo  

37 událostí po 
celé republice 

Na našich akcích 

vystoupilo 82 hostů 
z České republiky 
i celého světa Vydali jsme

 9 nových 
publikací

Přes 1400 odběratelů 
a odběratelek dostává 
náš newsletter

Zdigitalizovali jsme 
a zpřístupnili pro 

vás  4734 
stran historických 
knih a brožur
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Pedro Sánchez:  
Internacionalismus 

je lék na 
krátkozrakou 

politiku příkopů 
a hranic

Španělský premiér a generální tajemník Španělské so-
cialistické dělnické strany (PSOE) Pedro Sánchez byl 
25. listopadu 2022 na 26. sjezdu Socialistické interna-
cionály (SI) v  Madridu zvolen předsedou celosvětové 
organizace sociálně demokratických, socialistických 
a dělnických stran. Jeho projev nabízíme v českém pře-
kladu také jako informaci o nejdůležitějších tématech 
mezinárodního sociálně demokratického hnutí.

Sami jsme jen epizodou v historickém boji za socialis-
mus a v životě socialistických stran. I přesto ale přísluš-
nost ke stranám Socialistické internacionály určuje 
velkou část našich životů. Pro mě je Španělská sociali-
stická dělnická strana školou života, ve které se dá po-
liticky, lidsky a morálně růst. Dnes, v tento emotivní den, 
chci svá první slova věnovat aktivistům PSOE. ■  
Vaším jménem a jménem všech španělských socialistů 
přebírám jako generální tajemník PSOE předsednictví 
Socialistické internacionály. ■ Všem kolegům a ko-
legyním z odstupujícího vedení mohu jen poděkovat za 
podporu, kterou mi poskytli při zvládnutí této výzvy. 
Veškeré své úsilí a pracovní nasazení věnuji jedinému 
cíli – dostát obrovskému množství důvěry, které do mě 
vkládáte. Výslovně děkuji Georgi Papandreouovi a Luisi 
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Ayalovi. Děkuji za vaši obětavost a odhodlání a počítám 
s vámi i v této nové etapě. ■ Je mou odpovědností 
vyvinout veškeré úsilí, abych nabídnul aktuální, pokro-
kovou odpověď na velké světové výzvy. Vynaložím také 
všechny síly, abych dále posiloval váhu a  vliv 
Socialistické internacionály ve světě. Organizace, která 
znovu sjednocuje všechna pokroková internacionalis-
tická hnutí. Jsme domovem všem socialistickým, soci-
álně demokratickým a  pokrokovým silám na světě. 
Organizace, která podporuje genderovou rovnost jak 
navenek, tak uvnitř. Přítelkyně a přátelé, patřím ke gene-
raci, která těží z  pokroků socialistických vlád Felipa 
Gonzáleze a Josého Luise Rodrígueze Zapatera. Vlád, jež 
učinily největší pokroky v nedávné historii Španělska. 
Vlád, jež položily základy dnešního pevného sociálního 
státu.  ■ Socialistická strana a  rozvoj demokracie 
jsou ve Španělsku neoddělitelně spjaté. Španělská so-
cialistická strana stojí za všemi velkými sociálními a ob-
čanskými výdobytky naší demokracie. Ale aby něco ta-
kového bylo vůbec možné, musela být v mé zemi nejprve 
nastolena demokracie. V tomto boji jsme nebyli sami. 
Evropští a světoví politici a socialistické strany s důvě-
rou neúnavně bojovali, aby posílili naši mladou, ohrože-
nou demokracii. Byly mezi nimi velké osobnosti jako Olof 

Palme nebo Willy Brandt, významní členové Socialistické 
internacionály, která v  roce 1980 uspořádala kongres 
v Madridu s jasným cílem, aby demokracie ve Španělsku 
zapustila kořeny. Země ohrožená reakcí překonala strach 
a s nadějí začala hledět do budoucna. Optimismus po-
litiků přicházejících ze všech zeměpisných šířek v nás 
probudil víru. Společně jsme uskutečnili staré přání, 
o kterém jsme snili za druhé republiky – že nikdo už li-
dem nikdy nevezme právo na svobodu. ■ Jak by-
chom mohli zapomenout na švédského premiéra s ka-
sičkou v ruce, jak vybírá peníze na španělské demokraty 
v exilu? Jak bychom mohli zapomenout na demonstrace 
po celé Evropě proti dalším barbarským krokům franki-
smu? Jak bychom mohli zapomenout na podporu špa-
nělských exulantů od socialistů z tolika zemí? Španělsko 
na tyto projevy solidarity ze strany evropské sociální 
demokracie a celého světa na obranu naší svobody ni-
kdy nezapomene. ■ Naše země vděčí za svou sou-
časnou podobu také právě internacionalismu pokroko-
vých sil. Odtud, ze vzpomínky na přijatou pomoc, se rodí 
naše dnešní odhodlání pomáhat druhým, aby kráčeli 
cestou svobody, demokracie a  obrany lidských práv. 
Naši kolektivní paměť tvoří symbolické momenty ze 
vzdálených zemí a kontinentů. Protože kromě vášně pro 
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svobodu a rovnost nás sjednocuje ještě třetí princip, 
který vzešel z  francouzské revoluce – bratrství. 
■ Mnoho španělských rozhlasových stanic hraje vždy 
25. dubna píseň Grândola vila morena. Připomínáme si 
tím jarní karafiátovou revoluci v Lisabonu, která před-
cházela té naší. Dnes v Lisabonu, zítra v Madridu, zpívali 
naši otcové a matky. 11. září si připomínáme Allendeho 
a dojímáme se jeho výzvou, abychom kráčeli po velkých 
cestách, po nichž se znovu vydává svobodný člověk. 
Jsou to dny v kalendáři, které překračují hranice a které 
vnímáme jako vlastní. Utváří společný příběh, který nás 
spojuje. To je síla bratrství celosvětového pokrokového 
hnutí, kterou tato organizace ztělesňuje jako žádná jiná. 
Přítelkyně a přátelé, levice buduje charakter. Proto je 
v takto složitých časech nezbytné, abychom prosazovali 
hodnoty zdravého rozumu, které jsou hodnotami soci-
ální demokracie. ■ Dne 15. listopadu svět překročil 
hranici osmi miliard obyvatel. Otázka, kterou si musíme 
položit, nezní, zda jsme schopní zajistit obživu, vzdělá-
ní, péči, ochranu a bezpečí celému lidstvu. Otázka zní, 
co děláme špatně, že toho schopní nejsme. Na zemi je 
nás již osm miliard. Někteří říkají, že nás je příliš mnoho. 
Ale problém není v přílišném počtu lidí. Problém je v ne-
dostatku lidskosti. ■ Ve světě poznamenaném geo-

politickým soupeřením a predátorským kapitalismem je 
apel na multilaterální politiku a globální spolupráci po-
vinností, která se musí stát ústředním principem soci-
ální demokracie. Nejen proto, že schopnost spolupráce 
je cennější než soupeření, ale také proto, že obranu mul-
tilateralismu máme v  genech. Zastává ho především 
Organizace spojených národů, kterou jsme po druhé 
světové válce pomáhali zakládat. Toto pouto musíme 
obnovit a posílit. Musíme být ideologickou oporou při 
obraně Organizace spojených národů, protože neexis-
tuje žádné vhodnější fórum pro boj proti celosvětovým 
hrozbám neznajícím hranice. ■ Náš internacionali-
smus je lék na krátkozrakou politiku příkopů a hranic. 
S  dnešním ústupem neoliberalismu, který zajímá jen 
globalizace trhu a kapitálu, nastal čas globalizovat práva 
a svobody – globalizovat klimatickou spravedlnost, glo-
balizovat rovnost, globalizovat demokracii a důstojnost 
člověka. ■ Takovou globalizaci záměrně ignorovali ti, 
kdo před deseti lety přivedli svět do katastrofy. Ti, kdo 
stáhli plachty a nashromážděný zisk skryli do neprůhled-
né sítě daňových rájů. Ti, kdo pod záminkou deregulace 
schvalovali moderní formy polootrocké práce. Obchodníci 
se strachem, spojenci post-pravd a alternativních faktů, 
kteří se snaží zastavit zelenou transformaci, i když dobře 



26 27

vědí, že čas na řešení klimatické změny se krátí. Jsou to 
ti samí, kteří privatizovali nemravné zisky a socializovali 
ztráty, až uvrhli svět do zničující ekonomické krize. Je to 
dědictví desetiletí pokroku ztraceného v  důsledku fi-
nanční krize. Dědictví, s nímž se musíme vypořádat pro-
střednictvím obrozené a odvážné sociálně demokratické 
alternativy. ■ Právě to děláme ve Španělsku. ■  
Právě jsme schválili nový sociální rozpočet a nové daně 
pro velké korporace. Postupujeme kupředu ve věci soci-
ální a  fiskální spravedlnosti navzdory odporu, křiku, 
urážkám a  blokádám pravice, včetně té krajní. 
Postupujeme kupředu, protože chráníme lidi. 
Dosahujeme pokroku, protože díky evropským fondům 
posilujeme hospodářský růst. Postupujeme kupředu, 
protože zatímco v  sociální oblasti ulevujeme většině 
Španělů, žádáme o dodatečný příspěvek velké korpora-
ce. Španělsko dělá pokroky, protože zajišťujeme stabilitu 
naší zemi a jejímu lidu v době, kdy to nejvíce potřebuje. 
■ Přichází doba socialismu. ■ Před více než sto 
lety se tato organizace vyslovila pro světový mír. Několik 
dní před svou vraždou vyzval Jean Jaurès všechny pra-
cující světa, aby se sjednotili a „zahnali strašlivou noční 
můru“. V předvečer první světové války se Socialistická 
internacionála jako jediná pokusila zastavit katastrofu 

zoufalou výzvou k míru. Poučení z historie známe. Stejně 
jako cenu, kterou lidé musí zaplatit, když se nechají za-
táhnout do brutality války. Proto máme povinnost volat 
po obraně míru na celém světě. Stát se aktivisty obno-
veného pacifismu založeného na obraně mezinárodní 
zákonnosti. Jsou to vždy jiní, kdo živí nenávist, která 
vede k válce. Sociální demokracie byla vždy na straně 
mírového řešení. Putinova invaze na Ukrajinu nám uka-
zuje důležitost zachování mezinárodního řádu založe-
ného na pravidlech a na respektování územní celistvosti 
států. Vybudovali jsme instituce k řešení konfliktů, aniž 
bychom se uchýlili k násilí. Vytvořili jsme mírovou diplo-
macii, abychom zvítězili nad násilím. ■ Všechny vál-
ky, ať už na Ukrajině nebo kdekoli jinde na světě, jsou 
zločinem proti lidstvu. Musíme najít prostor pro diplo-
macii. Je načase respektovat mezinárodní zákonnost. 
Nastává hodina míru. Konce války. Se Socialistickou in-
ternacionálou se zasadíme o ukončení Putinovy invaze 
na Ukrajinu a zastavení všech konfliktů na dalších kon-
tinentech. ■ Přítelkyně a přátelé, chtěl bych shrnout 
naše návrhy v pěti pracovních oblastech, které byly pro-
jednány na tomto kongresu. ■ Na prvním místě je boj 
proti klimatické nouzi. Spravedlivá ekologická transfor-
mace. Generální tajemník OSN António Guterres to vy-
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jádřil jasně: buď budeme spolupracovat, nebo zahyne-
me. Je nepředstavitelné, že tváří v tvář důkazům existují 
tací, kteří si vyberou popírání a smrt. Nestačí se postavit 
netečnosti, která nás vede ke klimatické katastrofě. 
Musíme vykročit vpřed a jasně říct, že chamtivost něko-
lika málo lidí vede lidstvo k sebezničení. A proto vás žá-
dám, abyste zaujali jasné stanovisko – boj proti klima-
tické nouzi je jedinou možnou investicí do budoucnosti. 
Skutečnost, že země, které jsou klimatickou nouzí po-
stiženy nejvíce, trpí činností nejrozvinutějších ekono-
mik, znamená obrovskou, téměř existenční nespravedl-
nost. ■ 58 nejohroženějších zemí, v nichž žije pětina 
světové populace, je zodpovědných za méně než 5 pro-
cent emisí. 54 afrických zemí vypouští jen něco málo 
přes 3 procenta celosvětových emisí. A navzdory tomu 
jsou v první linii a trpí následky devastace, které musíme 
ve jménu našich synů a dcer zabránit. ■ Za druhé, 
ukončení mužského šovinismu. Feminismus je stejně 
jako socialismus internacionalistický. Neexistuje spra-
vedlivější cíl než obrana plné, skutečné a fungující rov-
nosti mezi muži a ženami. Každých 11 minut na světě 
zemře násilnou smrtí jedna žena. Tváří v  tvář tomuto 
barbarství se síla sociální demokracie musí projevit 
v  našem odhodlání s  touto hanebností skoncovat. 

Genderově podmíněné násilí a sexuální vykořisťování 
jsou nepřípustným útokem na lidskou důstojnost. 
Nestačí se proti tomu jen ozvat. Musíme vytvořit účin-
nou veřejnou politiku, abychom toto násilí, jež pramení 
z mužských výsad, ukončili. ■ Íránské ženy se dnes 
proti těmto fanatickým výsadám bouří. Na této půdě, 
která sdružuje pokrokové síly z celého světa, chci vzdát 
hold jejich odvaze. A uctít jejich volání po svobodě, které 
se žádnému tyranovi nikdy nemůže podařit utopit 
v krvi. ■ Nejste samy. Pro tyto ženy dnes socialis-
mus více než kdy jindy znamená svobodu. Velkou revo-
lucí naší doby je feministická revoluce. A organizace 
jako Socialistická internacionála, jejíž nejvyšší hodno-
tou je rovnost, musí být hnací silou při prosazování 
tohoto procesu, jež překonává hranice myslitelné-
ho. ■ Proto je důležité jednat na dvou frontách. Na 
jedné straně je třeba mít na paměti, že jde také o mužský 
boj. Fandit a tleskat už nestačí. Ženy se za svá práva za-
sazují už dlouho. Je načase, abychom se my muži začali 
vzdávat svých privilegií. Aby muži a ženy mohli působit 
ve skutečně rovných podmínkách. Je to něco, o co mu-
síme usilovat všichni společně, bok po boku. Protože 
feminismus znamená spravedlnost a  týká se nás 
všech. ■ Musíme rozhodně bojovat proti pokusům 
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o potlačování práv žen, k nimž dochází v různých čás-
tech světa. Řekněme to nahlas – ani krok zpět. Vítězství 
v této bitvě vyžaduje mnohem, mnohem více žen v od-
povědných pozicích. Dnes jsou křesla všech parlamentů 
obsazena ženami z pouhé čtvrtiny. I zde v mé domovské 
zemi zbývá ještě mnoho práce. Můj závazek k rovnosti 
je stejně důležitý jako kroky, které podnikneme, aby ženy 
mohly zaujmout místo, které jim právem nále-
ží. ■ Paní generální tajemnice, v tomto spoléhám na 
vás. Vážená Benedicto Lasi, vy jste již symbolem nové 
doby, v  níž budeme pracovat na překonávání bariér 
a  bourání skleněných stropů. Je úctyhodné, že 
Socialistická internacionála má za generální tajemnici 
ženu Afričanku. ■ Za třetí je načase, aby neoliberali-
smus, převládající v posledních desetiletích, byl nahra-
zen spravedlivým ekonomickým modelem. Neexistuje 
žádný zjevený osud, který by odsuzoval zemi k věčné 
chudobě. Neexistuje žádný důvod, proč by chudoba měla 
být navěky zakořeněna v  rozsáhlých oblastech Afriky, 
Asie nebo Ameriky. Přijetím chudoby jako něčeho nevy-
hnutelného se vůči ní stáváme lhostejnými. Jako socia-
lista odmítám věřit, že jsme bezradní a že lidstvo se vše-
mi svými znalostmi a pokrokem není schopno tak krutou 
nerovnováhu napravit. Osud člověka při narození nemů-

že být podmíněn tyranií náhody. Dívka v Sahelu by ne-
měla být zatracena jen kvůli tomu, kde se narodila. Dítěti 
vyrůstajícímu ve Střední Americe by sny nemělo zničit 
pouliční násilí nebo drogové kartely. ■ Socialisty 
z nás dělá to, že nepřijímáme diktaturu náhody a že vě-
říme v hodnotu politiky v boji proti sociální nespravedl-
nosti. V boji proti nespravedlnosti bojujeme proti těm, 
kteří skrývají své bohatství v  daňových rájích. 
Vzkazujeme jim, že zdraví našich blízkých, vzdělání na-
šich synů a dcer, práva pracujících a spokojené stáří jsou 
práva, která vyžadují důstojnost a nikdy s nimi nebude 
možné obchodovat jako se zbožím. Ekonomika musí 
sloužit lidem a planetě, ne naopak. Více než 350 milionů 
dětí dnes žije v extrémní chudobě – s méně než dvěma 
dolary na den. 44 milionů lidí trpí těžkou podvýživou, 
zatímco se plýtvá miliardou tun potravin ročně, což jsou 
téměř tři miliony tun denně. Řešení této tragédie by 
v roce 2021 bývalo stálo jen 0,3 procenta světového HDP, 
což je asi čtvrtina z peněz ulitých nadnárodními korpo-
racemi. ■ Existuje tedy alternativa. Je to otázka hod-
not a rozhodnutí. ■ Cestou k rovnosti je spravedlivé 
přerozdělování. V roce 2019 převedly nadnárodní korpo-
race do daňových rájů 969 miliard dolarů. To znamená, 
že země vybraly na dani z  příjmu právnických osob 
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v průměru o 10 procent méně, než by měly. Abychom toto 
vysávání zdrojů zastavili, jsou potřeba mnohostranná 
opatření. To se ukázalo v roce 2021, když 136 zemí schvá-
lilo zavedení patnáctiprocentní minimální daně z příjmů 
právnických osob od roku 2023. Byl to první krok, po 
němž musí následovat mnoho dalších spolu s opatření-
mi, která zaručí, že se světový obchod bude zakládat na 
spravedlivých a jasně definovaných pravidlech. A také 
se způsoby financování rozvojových zemí, které skuteč-
ně napomohou jejich rozvoji a z nichž se do budoucna 
nestanou zatěžující půjčky. ■ Za čtvrté, Socialistická 
internacionála musí mít vedoucí úlohu při prosazování 
důstojné práce a pracovních práv. Nesmíme zapomínat, 
odkud pocházíme, abychom věděli, kam směřujeme – 
z boje za důstojnou práci se zrodila Socialistická interna-
cionála. Ve Španělsku jsme díky reformě pracovního prá-
va, kterou schválila naše vláda, dosáhli nevídaného 
pokroku, co se týče stability a důstojnosti práce. Do stře-
du pracovněprávních vztahů jsme umístili dialog a kolek-
tivní vyjednávání. Od Španělské konfederace podnikatel-
ských svazů (CEOE) požaduji, aby zasedla s  odbory 
a dosáhla dohody o mzdách, která poskytne jistotu za-
městnancům. ■ Musíme se angažovat ve třech smě-
rech. Za prvé, musíme podpořit přijetí obchodních do-

ložek, které budou vyžadovat dodržování minimálních 
univerzálních pracovních standardů. Za druhé, musíme 
v rámci OSN posílit činnost multilaterálních institucí na 
obranu pracovních práv a spravedlivého obchodu. Za 
třetí, musíme zaručit rozšíření těchto práv na pracovní 
místa, která vznikla v důsledku technologické a digitální 
revoluce. ■ Přítelkyně a přátelé, naše představa 
o  důstojné práci má původ v  průmyslové revoluci. 
Technologická revoluce nyní představuje skvělou příle-
žitost k prohloubení pracovních práv. Je naší povinností 
tohoto velkého technologického skoku využít a demo-
kratizovat jeho přínosy v celosvětovém měřítku. Dělba 
práce ve vícerychlostním světě vylučuje některé země 
z transformace, která by přitom celosvětově měla přinést 
více lepších pracovních míst. ■ Za páté, jsme svědky 
klíčového dějinného okamžiku v  obraně demokracie 
a občanských práv. V posledním desetiletí se počet zemí 
s uznávanými demokratickými režimy snížil o dvacet 
procent. A počet lidí s plnými občanskými právy klesl 
o polovinu. Právě v této oblasti musíme s plným vědo-
mím využít mimořádného politického a myšlenkového 
dědictví, které má naše organizace k dispozici. Dědictví 
žen a mužů, kteří nás inspirují svými slovy, myšlenkami 
a činy, abychom podporovali věc svobody a důstojnosti 
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tváří v tvář tyranii a autokracii. ■ Uvědomujeme si, že 
demokracie vyžaduje určitou materiální úroveň, která je 
také podmínkou lidské důstojnosti. Abychom měli silnou 
demokracii, potřebujeme silné občanství, což znamená 
občany osvobozené od chudoby a nevědomosti a chrá-
něné před neštěstím života. Svoboda nikdy nemůže být 
cenou za blahobyt, protože bez svobody není blahobytu. 
Myšlenky mění svět k lepšímu i k horšímu. Myšlenky, kte-
ré nezůstávají pouhou abstrakcí, ale zcela podmiňují 
každý aspekt života milionů lidí. ■ Udělejme ze 
Socialistické internacionály velkou ideologickou platfor-
mu, která přispěje ke zlepšení a rozvoji demokracie na 
všech pěti kontinentech. Protože staré principy svobody, 
rovnosti a bratrství, které inspirovaly socialistický hu-
manismus, platí dodnes. Protože ručíme za úspěchy, 
které bohužel nejsou nezvratné. Demokracii je třeba 
bránit den za dnem. ■ Vážení přátelé, jsme strážci 
jedinečného dědictví. Žádná ideologie v dějinách ne-
zlepšila materiální a duchovní podmínky společnosti 
tolik jako demokratický socialismus. Jako sociální de-
mokraté se nepovažujeme za lepší než ostatní, ale jsme 
si vědomi, že sociální demokracie vytváří lepší svět. 
Jsme hrdí, když se ohlížíme zpět a poznáváme se v tra-
dici, která dokázala úspěšně odrazit útoky neoliberalis-

mu a reakčního nacionalismu – ideologií, které reagují 
na svá nedávná selhání návratem do minulosti plné 
izolace, nedostatku solidarity a konfliktů mezi národy. 
Dnes tu však nejsme proto, abychom se pokoušeli ob-
novit minulé úspěchy nebo pokrok sociálnědemokratic-
kého ideálu, potvrzovaný reakcí na pandemii nebo dů-
sledky války na Ukrajině. Jsme tu proto, abychom 
utvářeli socialismus, který vychází z naděje, a ne z pe-
simismu. Z ambicí, a ne z konformismu. ■ Z představ, 
a  ne resentimentů. Jsme tu jako sociální demokraté, 
abychom reagovali na velké výzvy naší doby, přičemž 
nejvyšší prioritou je klimatická nouze. Musíme reagovat 
přesným popisem příčin a konkrétními návrhy. A to ná-
vrhy, které vycházejí z plurality organizace, jako je ta 
naše – silné a reprezentativní, předpokládající rozma-
nitost a zvláštnosti jednotlivých regionů, které jsou v ní 
zastoupeny. Návrhy, jak vytvářet prosperitu a příležitosti 
ve všech koutech planety, a to udržitelnějším a rovno-
stářštějším způsobem. Návrhy na obnovení mezigene-
rační smlouvy s mladými lidmi, ke kterým chci směřovat 
svá poslední slova. ■ Italský spisovatel Claudio 
Magris říká, že utopie znamená nepoddávat se věcem 
takovým, jaké jsou, ale bojovat za to, jaké by být měly. 
Vyzývám všechny mladé lidi, aby za tuto touhu bojovali. 
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Aby bojovali za to, jak by se měly mít věci ve světě plném 
nejistot. ■ Najdou se tací, kteří o vás říkají, že jste 
„generace sněhových vloček“ a zpochybňují vaši schop-
nost přinášet oběti. Zdá se, že si neuvědomují vaši sku-
tečnou sílu. Celý váš život byl poznamenán ekonomic-
kou krizí, zničující pandemií a teď i stínem války. Z těchto 
důvodů jste spíše než generace sněhových vloček ge-
nerací naděje. Budete to vy, kdo ukončí hlad a chudobu. 
Zastavíte klimatickou nouzi. Najdete lék na strašlivé 
nemoci. A  dovedete lidstvo k  novým milníkům. ■  
Nedovolte, aby vám někdo říkal, že vaším osudem je žít 
hůře, než žili vaši rodiče, protože to není pravda. Ve va-
šich rukou leží naděje na to, co dávalo smysl demokra-
tickému socialismu ode dne, kdy se zrodil, a k čemu vás 
chci dnes v Madridu vyzvat – vytvářejte lepší svět. ■ 

Místopředsedkyně 
ČSSD a členka 
představenstva 
MDA Daniela 
Ostrá na pražském 
setkání politických 
nadací ze střední 
a východní Evropy.
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Historička Kristina Andělová 
na vernisáži výstavy Průzkum 
života politickým bojem. Jaroslav 
Šabata (1927–2012) a Charta 77 
(45 let) v Moravském zemském 
muzeu muzeu v Brně.

Naši hosté
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Kristina Andělová – historička, Ústav 
pro soudobé dějiny AV ČR 

László Andor – generální sekretář 
Nadace pro evropská 
studia (FEPS) 

Tereza Bartoníčková  – prezidentka 
Internetového institutu 

Aaron Benanav – historik ekonomie 
a sociální teoretik 

Jaroslav Blecha – ředitel 
Uměnovědného muzea, 
Moravské zemské 
muzeum 

Radim Botek – předseda Zlínského 
spolku přátel dopravy, 
místopředseda Mladých 
sociálních demokratů

Cecilia Bruzelius – lektorka evropské 
veřejné politiky, Tübingen 
University 

Don Carter – Remaking Cities Institute, 
Carnegie Mellon 
University 

Jamie Cooke – vedoucí Fellowhip 
Engagement Nations and 
Regions, RSA 

András Cséfalvay – vizuální umělec, 
hudebník 

Jiří Dienstbier – právník, bývalý ministr 
pro lidská práva, rovné 
příležitosti a legislativu 

Ondřej Ditrych – ředitel Ústavu 
mezinárodních vztahů  

Matthias Dornhuber – místopředseda 
bavorské SPD
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Dušan Drbohlav - sociální geograf, 
Přírodovědecká fakulta 
UK 

Jakub Eberle – ředitel výzkumu, Ústav 
mezinárodních vztahů 

Matthias Ecke – poslanec Evropského 
parlamentu, SPD 

Brian Mark Evans – urbanista 
a architekt, The Glasgow 
School of Art 

Alena Gajdůšková – bývalá poslankyně, 
předsedkyně klubu MDA 
Zlín 

Radovan Geist – šéfredaktor euractiv.sk 

Daniel Gerbery – sociolog, Filozofická 
fakulta Univerzity 
Komenského

Marie Heřmanová – socioložka, 
Sociologický ústav 
Akademie věd 

Henning Homann – spolupředseda 
saské SPD 

Matouš Hrdina – novinář, Seznam 
Zprávy 

Václav Janoščík – kurátor a filozof, 
Akademie výtvarných 
umění v Praze 

Eva Janská – sociální geografka, 
Přírodovědecká fakulta 
UK 

Petr Janyška – bývalý velvyslanec ČR 
ve Francii 

Peter Kmec – poslanec, HLAS-SD 
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Martin Kohout – dokumentarista  

Jaroslav Komínek – předseda 
představenstva 
Dopravního podniku měst 
Chomutova a Jirkova 

Erika Kvapilová – bývalá ředitelka UN 
Women for Ukraine 

Daniel Leisegang – politolog, 
spolušéfredaktor 
netzpolitik.org 

Zuzana Lizcová – politoložka, Fakulta 
sociálních věd UK 

Juraj Marušiak – politolog, Ústav 
politických věd Slovenské 
akademie věd 

Jan Mervart – historik, Filozofický ústav 
AV ČR 

Ulrich Miksch – publicista  

David Maxa – rabín  

Radka Maxová – poslankyně 
Evropského parlamentu 

Jiří Müller – chartista a politik 

Leonhard Müllner – vizuální umělec, 
herní teoretik, Total 
Refusal 

Jörg Nürnberger – poslanec 
Spolkového sněmu, SPD 

Thomas Oellermann – vědecký 
pracovník, české 
zastoupení FES 

Daniela Ostrá – místopředsedkyně 
ČSSD 
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Michel Perottino – politolog, Fakulta 
sociálních věd UK 

Tomáš Petříček – místopředseda ČSSD 

Petra Pichlová – vedoucí Oddělení 
dějin kultury 
antitotalitního zaměření, 
Moravské zemské 
muzeum 

Martin Polášek – historik 

Daniel Prokop – sociolog, zakladatel 
PAQ Research 

Silvia Ruppeldtová - redaktorka, 
Pravda.sk 

Total Refusal – pseudo-marxistická 
mediální guerilla pracující 
s videohrami 

Tadeáš Richter – dopravní analytik 

Markus Rinderspacher – 
místopředseda 
Bavorského zemského 
sněmu a mluvčí bavorské 
SPD pro evropské 
záležitosti  

Martin Robeš – ministerský rada, 
člen dopravní komise 
Středočeského kraje 

Libor Rouček – bývalý místopředseda 
Evropského parlamentu 

Martin Rozumek – ředitel Organizace 
pro pomoc uprchlíkům 

Lucie Römer – novinářka 

Nicolas Schmit – evropský komisař pro 
pracovní místa a sociální 
práva 
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Brigita Schmögnerová – prezidentka 
Progresivního fóra 

Mathias Schulz – poslanec berlínského 
senátu, SPD 

Ondřej Slačálek – politolog, Filozofická 
fakulta UK 

Kateřina Smejkalová – vědecká 
pracovnice, české 
zastoupení FES 

Tereza Stöckelová – socioložka, 
Sociologický ústav AV ČR 

Vít Strobach – historik 

Josef Středula – předseda 
Českomoravské 
konfederace odborových 
svazů 

Eva Škorvanková – historička, 
Filozofická fakulta 
Univerzity Komenského 

Petr Šohajek – dopravní analytik 

Ben Tarnoff – spisovatel a novinář 

Martin Tremčinský – ekonomický 
antropolog, Fakulta 
sociálních věd UK 

Ondřej Trhoň – publicista  

Tomáš Tužín – specialista na dopravní 
stavby 

Zdeněk Uherek – sociolog, Fakulta 
sociálních věd UK 

Saša Uhlová - novinářka, deník Alarm 
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Urban Überschär – ředitel, české 
zastoupení FES 

Iryna Vale – ilustrátorka 

Eva Čech Valentová – programová 
ředitelka, Sdružení pro 
integraci a migraci 

Barbara Vojvodíková – vedoucí katedry 
městského inženýrství, 
Technická univerzita 
Ostrava 

Klára Votavová – reportérka 
a komentátorka 

Peter Weiss – bývalý velvyslanec 
Slovenska v Česku 
a Maďarsku 

Aneta Zachová – šéfredaktorka 
euractiv.cz 

Boris Zala – bývalý poslanec 
Evropského parlamentu 

Jaromír Zůna – generálporučík 
Armády ČR 
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Alena 
Zemančíková: 

Karlovarský kraj 
pořád něco  

říká

Na sociálních sítích kolovala v době covidu (a dosud 
se dá pustit) miniaturní kantáta, kterou zkomponoval 
Filip Beneš a nazpíval čtyřhlasý  sbor na slova Andreje 
Babiše o tom, jak  Karlovarský kraj pořád něco říká a je to 
nejhorší kraj historicky ve všem.  Píseň byla zveřejněna 
na Youtube 23. 1. 2021. Dva roky poté odevzdali občané 
regionu, o němž se Andrej Babiš na tiskové konferenci 
vyjádřil tak pohrdavě a nekompetentně, expremiérovi 
nadpoloviční většinu hlasů v prezidentské volbě. Člověk 
by řekl, že Karlovarský kraj sám sobě nerozumí. Pokusme 
se přemýšlet, proč. 

Karlovarský kraj pokrývá v podstatě území, kterému se 
říkalo Egerland. Ohraničují ho Krušné hory,  na Ašsku 
kousek pohoří Smrčiny, na jihozápadě masiv hory Dyleň, 
která uzavírá Český (Bavorský) les. Ale kraj má i svou 
vnitřní hranici, která ho odděluje od kraje Plzeňského 
(i tam ovšem zasahovala německá jazyková oblast): jako 
hřbety na sebe natlačeného stáda se hrbatí vyvřelý 
Slavkovský les (lépe Císařský, jak stále prosazoval Jiří 
Loewy, protože to je původní jméno pohoří, zatímco 
Slavkov je na Moravě a dnešní Horní Slavkov se jmenoval 
Schlackenwert), Doupovské hory a Tepelská vrchovina. 
Vyjmenovávat ta pohoří není zbytečný geografismus, 



54 55

představují území mimořádně přírodně cenná a stejně 
mimořádně ekologicky i sociálně zatížená. ■ Dnes 
už opotřebovaný narativ o  tom, že kraj byl pečlivě 
obhospodařovanou, hospodářsky i kulturně zajištěnou 
a vybavenou oblastí do roku 1945, tedy do odsunu či vy-
hnání německého obyvatelstva, je sice vhodným ko-
mentářem k výstavám dobových fotografií, ale pro sou-
časnou praxi už nic nepřináší. Novinář Jiří Peňás, který 
v regionu strávil dětství a mládí, říká, že období dávné 
prosperity je pro Egerland Atlantida, která zmizela a už 
ji nelze oživit. Ano, ale ani Praha už není a nebude čes-
ko-německo-židovská, ani Jihlava nebo Brno. Ale ani 
třeba hanácký Prostějov. Příčiny úpadku a z toho ply-
noucí frustrace obyvatelstva  spočívají  v globální pro-
měně světa, která se naplno rozjela po roce 1989, aniž 
jsme si byli vědomi, jaký vliv má na pád železné opony 
a na zhroucení sovětského impéria. Stála a číhala v po-
zadí, aby se na doposud bipolární svět vrhla s nepře-
hlednou energií, působící všemi směry,  dychtivě očeká-
vanou tou částí světa, která se vymanila z  omezení 
státního socialismu a  nevěděla, co všechno energie 
globalizace způsobí. A puštěnou z řetězu do právě ote-
vřeného prostoru. ■ NOVÉ ZAČÁTKY ■ Po roce 
1945 v egerlandském regionu nejen skončilo předváleč-

né uspořádání, ale rozprostřelo se i  pole nových začátků. 
Nedostatek bytů vedl lidi z vnitrozemí do pohraničí, kde 
byly k  levnému pořízení domy a  k  nájmu byty „po 
Němcích“. Mýtus, že v lidech vzbuzovalo špatné svědo-
mí, že bydleli v prostorách po vystěhovaných a užívali 
jejich zařízení, je dodatečný konstrukt. Většina dosíd-
lenců nepřišla do pohraničí majetek zabrat nebo ukrást, 
ale užívat to, co bylo opuštěno. Jestli právem nebo bez-
právně, se většinově neřešilo, společnost měla jiné sta-
rosti. Fakta k tomu shromáždil rakouský historik Andreas 
Wiedemann v  knize Pojď s  námi budovat pohraničí. 
Morální profil národních správců konfiskovaného majet-
ku byl hodně ovlivněný emocí pomsty a pocitem nede-
finovaného „nároku“ na cokoli. Kvalifikace a kompetence 
komunistických funkcionářů taky za moc nestála, ale 
neuškodí si připomenout, že padesátá a raná šedesátá 
léta byla také dobou velké poválečné nabídky dálkového 
a  večerního studia, kterého se dosídlenci ochotně 
účastnili. Zejména ti, kteří přišli s úmyslem zůstat a něco 
vybudovat. Úroveň vzdělanosti se v regionu v 60. letech  
20. století značně zvýšila – máme k tomu ostatně svě-
dectví i ve filmu Marečku, podejte mi pero, který by se 
nedočkal tak velké popularity, kdyby v něm něco nere-
zonovalo se zkušeností publika. V  roce 1968 byl 
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v Karlovarském kraji celkem fungující průmysl propojený 
s  odbornými školami (keramická v  Karlových Varech, 
textilní v Aši, houslařská v Lubech u Chebu, hotelová 
v Mariánských Lázních, lesnická ve Žluticích, zdravot-
nická v Chebu), k tomu průmyslovky v Sokolově a země-
dělská škola v Chebu, pedagogická v Karlových Varech. 
A samozřejmě školy všeobecně vzdělávací, v roce 1968 
konečně přejmenované na gymnázia, o což je kupodivu 
normalizace nepřipravila. Fungují porcelánky, textilní 
a oděvní továrny, výroba hudebních nástrojů strunných 
i dechových, v lázních je provoz zcela obnoven, v kraji 
jsou i tradiční strojírenské provozy jako továrna na jízdní 
kola Eska v Chebu nebo továrny na plechové nádobí Blex 
v Krušných horách. Na polích a v lese se hospodaří – 
a  samozřejmě: v  každém městě jsou nějaká kasárna, 
v  některých i  několikera, neboť vedle armády máme 
i vojsko pohraniční stráže. A značné plochy regionu za-
bírají vojenské újezdy – prakticky celé Doupovské hory 
(ty jsou armádním územím dodnes) a velká území ve 
Slavkovském lese. O technologické vyspělosti a efekti-
vitě výroby teď řeč není, o ekologičnosti zemědělství 
také ne – na kvalitu života to samozřejmě vliv mělo, ale 
lidé kvůli tomu hromadně region neopouštěli. Pokud ho 
opouštěli, tak za lépe placenou prací (v době budování 

těžkého průmyslu na Ostravsku do značné 
míry). ■ Region je ovšem silně zatížen: v Jáchymově 
se za nasazení politických vězňů těží uran, těžba se poz-
ději přesune do Horního Slavkova a pod Dyleň. Neznám 
jiný kraj, kde by byl stejný počet věznic jako nemocnic 
(věznice Ostrov, Horní Slavkov, Kynšperk nad Ohří, plno-
hodnotné nemocnice Cheb, Sokolov, Karlovy Vary), věz-
nice zůstanou dosti zásadním zaměstnavatelem poté, 
co činnost Jáchymovských dolů ustane a  stát nemá 
připravené řešení pro zaměstnání jejich dosavadních 
pracovníků. Zajímavou okolností je i to, že mzdy pracov-
níků na uranu byly tak vysoké, že umožňovaly ženám 
zůstávat v domácnosti: po skončení těžby musely i ženy 
ve velkém počtu hledat zaměstnání, pracovní místa ale 
připravená nebyla. „Vnitrozemí“ Karlovarského kraje trpí 
stále vysídlením, na Tepelsku, Toužimsku a Žluticku chy-
bí průmysl a s ním i rozvoj životní úrovně. Dominantní 
hospodářskou jednotkou jsou státní lesy a statky, které 
poskytují podmínky ke slušnému životu rodinám málo 
vzdělaných, často romských obyvatel: práce v kravíně, 
s traktorem, dřevorubectví a lesní pěstební práce byly 
pracovními příležitostmi obyvatel odlehlých obcí. Žije se 
tu dost chudě a tvrdě, kulturní památky pustnou, ale lidé 
neodcházejí. ■ ZLOM PO ROCE 1969 ■ Po roce 
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1968 mnoho mladých představitelů inteligence, často 
absolventů zmíněných dálkových a  večerních studií, 
neprojde stranickými prověrkami, jsou vyhozeni z odpo-
vědných míst a funkcí a začasté z regionu odcházejí: 
mnozí z nich se velice dobře uplatní v metropolích. Je 
třeba také pochopit, že dělnické komunistické kádry, 
které dostaly po roce 1945 kraj „na starosti“, se v 60. le-
tech s reformní rétorikou mladší generace těžko smiřo-
valy a svých obnovených pozic po stranických prověr-
kách se chopily rovněž s emocí pomsty za předchozí 
ponížení. Ti, kteří se rozhodli prověrkami projít (i proti 
svému skutečnému přesvědčení), se museli s  těmito 
starými strukturami hodně konformovat. Utichla vůle 
k reformované školní výuce i sociální práci (připomeň-
me, že v Karlových Varech-Doubí se zrodil experiment  
SOS dětských vesniček – ale u toho nadlouho zůstalo), 
skončilo úsilí o znovuzavedení skautingu, drobné poku-
sy o živnostenskou iniciativu a kreativnější přístup k ří-
zení továren byly zlikvidovány. Skončila ale také éra 
staveb socialismu a s ní spojeného  katastrofálního ne-
dostatku stavebních materiálů i pracovních sil a začaly 
se ve větší míře stavět nové byty. Dnes vidíme výsledek 
v  podobě panelových sídlišť lemujících bez výjimky 
všechna města. Nabídka bytů tam, kde byl průmysl (a do 

toho můžeme klidně započítat i státní statky), se znovu 
stala důvodem, proč se do pohraničí stěhovat, patřily 
k tomu ostatně i pohraniční příplatky (které sice nikoho 
nevytrhly, ale přece jen). Skončilo sice období osobních 
i občanských iniciativ, ale region stále nabízel možnosti. 
Motivace, navzdory dobovým frázím, byla ale většinově 
privátní (jak píše velmi přesně ve svých románech 
Vladimír Páral). ■ Když se podíváme na mapu regio-
nu za normalizace, vidíme, že průmysl dál funguje, ze-
mědělství je dokonce stabilizované, síť škol se nezmen-
šila, lázně běží, pomalu se zavírají uranové doly, ale 
otevírá se povrchová těžba hnědého uhlí na Sokolovsku 
a s tím spojené elektrárny a chemičky. V regionu existuje 
síť kulturních zařízení, dvě profesionální divadla, vyni-
kající galerie výtvarného umění, kde se dokonce daří 
vytvářet alespoň poněkud svobodomyslnější program 
(o návštěvách divadla v Chebu nebo galerie v Ostrově se 
dodnes vyprávějí legendy). Rozvíjejí se základní umě-
lecké školy, v Ostrově nad Ohří jedna z nejprogresivněj-
ších, jejíž duch se neoslaben přenesl až do současnosti. 
Normalizace postupně polevuje, na stranických sekre-
tariátech sice pořád sedí hlídací psi vedoucí úlohy KSČ, 
infrastruktura je zanedbaná, památky zchátralé, ale ško-
ly i zdravotnická zařízení jsou dostupná, leckdy i expe-
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rimentující s  novými metodami (jako porodnice 
v Ostrově a v Sokolově), díky průmyslovému odkazu je 
v regionu poměrně hustá železniční síť a dobré spojení. 
Důležitý je ale fakt, že dobré spojení existuje uvnitř re-
gionu a  mezi jeho velkými městy a  Prahou. Za časů 
Západočeského kraje s  krajským městem Plzní byla 
okresní města Karlovy Vary a Sokolov s Plzní propojena 
jen po nekvalitní silnici nebo oklikou vlakem přes Cheb. 
Na pocitu odlehlosti a zastrčenosti se tato skutečnost 
podepsala. ■ Je důležité si připomenout, že komu-
nisté v regionu všechno zanedbali, ale zachovali – sice 
v hrozném stavu, ale přece – mnohé. Kromě sídlišť byly 
postaveny nové pavilony nemocnic, polikliniky, několik 
škol, tovární provozy, zemědělské areály. Zpustly a spad-
ly nebo byly zbořeny kostely, místní zámečky, celé ves-
nice v hraničním pásmu a na místě přehrad a povrcho-
vých dolů. Ne, že by cenných kulturních památek nebyla 
škoda, ale to, kvůli čemu se lidé do regionu stěhují a vy-
drží v něm, co dává životu dynamiku a perspektivu, až 
do roku 1989 v Egerlandu stále existovalo a bylo v pro-
vozu. ■ OTEVŘENÁ HRANICE A  NEVIDITELNÁ 
RUKA ■ Kromě těch, kteří o  zadrátovanou hranici 
opírali svou moc a jistotu výhod, uvítal v regionu spole-
čenskou změnu v roce 1989 každý rozumný člověk. Ale 

za krátký čas 90. let, kdy se celá společnost vyrovnávala 
s novým pojetím politiky, demokracie, ekonomie a vůbec 
svobody, začaly jednotlivé objekty na mapě regionu mi-
zet. Zavřely textilky a porcelánky, skončily strojírenské 
továrny a kovopodniky, zanikly potravinářské provozy 
(několik mlékáren v  kraji a  obrovský masokombinát), 
skončila výroba hudebních nástrojů. Některé školy ztra-
tily smysl, například sto let stará slavná keramická škola 
v  Karlových Varech, nebo textilní průmyslovka v  Aši. 
Karlovy Vary si samy zrušily své profesionální diva-
dlo. ■ V době, kdy vládla víra v neviditelnou ruku trhu, 
ta ruka zcela přesně ukázala, o co má v kraji zájem: o lev-
nou pracovní sílu, o vyklizené budovy (ale jen některé), 
o pozemky podél silnic z hraničních přechodů do vnit-
rozemí. O pozemky státních statků, na něž se nevztaho-
valy restituce. ■ Nesmíme zapomenout na hlavní 
zisk nového uspořádání, na otevřenou hranici. I ta ote-
vřela obrovské možnosti, ale s nimi i  těžké problémy: 
ilegální obchod a pašování všeho druhu včetně staro-
žitností a drog a neúnosnou dopravní zátěž. ■ Když 
se zavíraly v devadesátých letech hromadně textilky na 
Ašsku, žádná bouře se nekonala. Když končily porcelán-
ky na Karlovarsku, včetně historicky cenné první manu-
faktury Haas a Czjzek v Horním Slavkově s tradicí od 
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roku 1792, nic se nedělo. Až s programem Green Deal, 
s energetickou proměnou, ochranou klimatu a s tím spo-
jeným zavíráním povrchových dolů Sokolovské pánve 
a postupně i uhelných elektráren se ozývají hlasy odpo-
ru, poukazuje se na ztrátu pracovních míst a hrozící so-
ciální katastrofu. Přitom v uhelných dolech a  elektrár-
nách pracuje méně lidí než kdysi v  textilkách 
a porcelánkách. Na tom je vidět, jak za fosilní energeti-
kou stojí mocní ekonomičtí hráči, kteří sice musí vědět, 
že tenhle druh výroby energie z fosilních zdrojů končí, 
ale než se tak stane, potřebují vytěžit nejen uhlí, ale 
i společenskou náladu ve svůj prospěch. Ve prospěch 
prodloužení přechodné doby, co to jen půjde. A pak jim 
to tady všechno už bude jedno, přece tu nežijí a lidé tady 
jsou nějak divní a horší než ve vnitrozemí. Horší? – no 
ano, chudší, méně vzdělaní, zamoření exekucemi, una-
vení pendlerstvím, vzdálení od centra. ■ DOTACE 
A SLUŽBY ■ Po roce 1989 postupně začaly být opra-
vovány zpustlé památky: kostely začasté s přispěním 
někdejších německých obyvatel, klášter v Teplé v sou-
činnosti církve a státu (v roce 1993 je založeno Plzeňské 
biskupství, prvním biskupem se stane František 
Radkovský, předtím farář ve Františkových Lázních). 
Vyvstane skutečnost, že v  regionu jsou hrůzostrašně 

zanedbané hřbitovy, německé, ale i židovské, a jsou úsi-
lím občanských spolků z české i německé strany uspo-
řádány, jak to jen jde. Mimořádně velké a cenné kulturní 
památky jako třeba zámek Kynžvart získají podporu 
Evropské unie, něco vyřeší privatizace (lázeňské domy, 
ale trvá to dlouho a  nese to s  sebou ruské obchodní 
praktiky), přičiní se města. Vnější vzhled měst a obcí se 
během třiceti let po revoluci velice zlepší. Je ovšem při-
nejmenším polovičaté posuzovat život regionu podle 
opravenosti fasád. Opravený kostel vrací náměstí či náv-
si ztracenou důstojnost, ale pro vnitřní život obce či 
města velký význam nemá. (Tragické důsledky hyper-
marketů nastavěných po obvodech měst pro život v his-
torických centrech jsou vážné téma, ale to se netýká jen 
Karlovarského kraje.) Dynamiku města určují mnohem 
víc fungující  provozy výroby i služeb, cizinecký ruch re-
alizovaný jako nákupy za nižší ceny na vietnamských 
tržnicích či v českém Tescu nebo Kauflandu přidanou 
hodnotu nevytváří. Jenom na službách se prosperita 
postavit nedá, pokud pro ně není dost zákazní-
ků. ■ S hospodářským rozvojem se váže i dostupnost 
zdravotnictví, činnost kulturních zařízení a škol a s tím 
i přítomnost obyvatel s vyššími nároky na kvalitu života. 
Nesmí se ale pořád centralizovat a rušit, jak se oproti 
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nadějím regionu po roce 1990 neustále dělo. Regionu se 
dostalo různých dotací – a jejich využití je vidět, na-
vzdory rozkrádání. Četnými opravami a rekonstrukcemi 
se udělalo hodně pro nápravu minulosti. S představou 
o budoucnosti už to je horší. ■ TO HROZNÉ SLOVO 
OPTIMALIZACE ■ Nezaměstnanost nepostihla regi-
on tolik jako podobné pohraniční oblasti, sousedící tře-
ba s Polskem: lidé našli práci v továrnách v Německu, 
dokonce německé firmy umístily své provozovny do 
prázdných zavřených továren v Česku. Ale z takového 
průmyslu žádná lokální identita nepovstane, to je jen 
ježdění do práce a domů a podobně jako za normalizace 
vylepšování soukromého  majetku z peněz vydělaných 
ve firmách a zařízeních (včetně zdravotnických), které 
platí daně za hranicemi a vůči oblasti, odkud přijíždí je-
jich pracovníci, nemají žádný vztah ani závazky. Veřejný 
prostor opanuje hrozné slovo „optimalizace“, které se 
stalo obecně užívaným eufemismem pro všeobecné za-
vírání, přesouvání  a rušení: nemocnic, škol, nádražních 
budov, venkovských prodejen, pošt. A touhle optimali-
zací jsme strávili 30 let až do chvíle, kdy se nás citelně 
dotkl covid, pak válka a  energetická krize, proti nimž 
„pevná hráz socialismu a  míru“ ani „neviditelná ruka 
trhu“ nic nezmůže. Nezmůžou proti nim nic ani sociální 

dávky. ■ Teprve v posledních letech, kdy je už vlád-
ním závazkem potvrzeno ukončení těžby hnědého uhlí 
na Sokolovsku, se nachází prostor pro nové investice 
(koncern BMW buduje na výsypkách dolu Jiří u Sokolova 
testovací polygon a vývojové centrum). Granty z Fondu 
spravedlivé transformace EU mají podpořit sociálně 
i ekologicky citlivou transformaci ekonomiky v proble-
matických regionech, mezi něž části Karlovarského kraje 
rozhodně patří. Už by to nemělo znamenat stavbu dal-
ších průmyslových parků, prostředky by neměla uchvátit 
dominantní Sokolovská uhelná, má jít o  podporu men-
ších místních podniků s komplexní výrobou. A podpora 
se týká i transformace energetické. Kontrola nad využi-
tím dotací a úvěrů musí být přísnější, což ovšem para-
doxně vzbuzuje často více odporu vůči EU než uzná-
ní. ■ Chebská ekonomická fakulta Západočeské 
univerzity vzdělává lidi, kteří by měli umět žádosti po-
dávat a projekty administrovat: během let vznikla nová 
odbornost, o  níž jsme v  roce 1989 neměli tušení.  
Přerozdělování podpory z centra k periferii je administ-
rativně náročné, část financí to pohltí, ale zkušenost 
ukazuje, že bez cílených podpor se problematické regi-
ony nepohnou z  místa. ■ Ekonomická fakulta 
v  Chebu je dislokovaným pracovištěm Západočeské 
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univerzity v Plzni. Vlastní univerzitu se Karlovarskému 
kraji založit nepodařilo. V  roce 2020 došlo spoluprací 
Karlovarského kraje a města Chebu k založení pracovi-
ště pro výuku pedagogických pracovníků: vznikla poboč-
ka Pedagogické fakulty Západočeské univerzity. 
Navzdory přítomnosti čtvera významných lázní se 
v Karlovarském kraji nepodařilo založit vysokou školu 
medicínského zaměření. ■ Pokud jde o  vědu, 
v Karlových Varech sídlí Institut lázeňství a balneologie, 
v. v. i., který spolupracuje s  lékaři a  univerzitami. 
Notoricky špatnou dostupnost lékařské péče však vě-
decký institut neřeší. Třicet let jsme se zabývali „opti-
malizací“ ve snaze zajistit nejvyšší standard lékařské 
péče v  nemocnicích i  ordinacích. Výsledkem ovšem 
leckde je to, že v centrech je standard vysoký a na pe-
riferii žádný. ■ Zdravotnictví není v Karlovarském kraji 
katastrofální, ale jeho dostupnost pro obyvatele odlehlých 
obcí je bídná. Zejména pokud jde o dětské lékaře, včetně 
podpory dětských psychologů a psychiatrů. Situace je 
bohužel odvrácenou stranou blízké hranice – pro vzdě-
lané zdravotníky je velká nabídka práce v Německu. Aby 
se lékaři a sestry v regionu udrželi, musí pro ně existovat 
pobídka – nebo podmínka. Za socialismu zdravotní péči 
zajišťoval do značné míry systém závodních lékařů. Ten 

skončil s továrnami a trh ho nenahradil. Nespokojení oby-
vatelé, cestující se seniory a malými dětmi k jedinému 
lékaři široko daleko, už celkem nahlas vyslovují názor, že 
by pomohly umístěnky. Něco jako závazek povinně od-
pracovaných let coby splátka za možnost studovat bez 
školného byl zatím všemi polistopadovými vládami vní-
mán jako nehorázný přežitek komunismu, přitom se ve-
řejně stále vrací debata o tom, že studium bude placené 
a studenti si na ně vezmou půjčku. Otázka, jestli je větší 
nesvoboda splácet půl života půjčku na školné, nebo po-
vinnost ordinovat několik let třeba v Kraslicích, Hranicích 
nebo Žluticích, kde navíc dostanu byt a ordinaci, zatím 
veřejně nepadla. (Kvalifikovaných učitelů se to týká 
také). ■ Covid dostal Chebsko na první stránky novin, 
ministr Blatný ve vládě Andreje Babiše přiletěl do Chebu 
posoudit situaci nemocnice vrtulníkem, takže neprožil 
na vlastní kůži cestu z Prahy po stále ještě nedokončené 
dálnici. Chvíli se zdálo,  že negativní psychologický efekt 
nestál za ušetřený ministerský čas – ale covid ustoupil 
a vše je zapomenuto. ■ PREDÁTOŘI A UNESCO ■  
V Karlovarském kraji se dá názorně ukazovat efekt, kdy 
se míst, kde je obtížná situace,  před všemi ostatními 
chopí predátoři, vytvářejí tlak na místní zastupitelstva 
k prosazení vlastních projektů, které vydávají za pomoc 
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regionu, jež mu však ve skutečnosti jen přitěžují. 
V Karlových Varech se takhle projevují Rusové, kteří při-
vezli do města peníze, ale zamořili je svévolí, s jakou si 
v něm počínají. Krušné hory trpí tlakem developerů, kteří 
chtějí stavět apartmány pro rekreaci. Vůbec není jisté, 
že celé tyhle rekreační areály budou opravdu využívány, 
a jako by o to ani tolik nešlo. Hlavním důvodem tlaku na 
obecní zastupitelstva a proti ochraně přírody je snaha 
o zastavění investičních nemovitostí, i kdyby měly no-
vostavby zůstat prázdné. Absurdně působí, když památ-
káři nedovolí obyvateli krušnohorské obce instalovat na 
střechu solární panely, zatímco třeba obec Abertamy je 
zcela podřízena nesmyslné chobotnici sjezdovek na 
Plešivci, při nedostatku sněhu uměle zasněžovaných, 
obklopených parkovišti. Podezření, že Krušné hory jsou 
predátorsky vyhlédnuty ke spekulacím a praní peněz bez 
koncepčního přístupu k rozvoji regionu, se v očích oby-
vatel potvrzuje. ■ Obdivuhodné výsledky přeshranič-
ní spolupráce v  projektu Montanregion Krušné 
hory / Erzgebirge (který jako projekt podporovaný 
UNESCO by konečně mohl pomoci i mnohonásobně za-
tíženému starému Jáchymovu) kontrastují s bezskrupu-
lózní exploatací. ■ Velice podstatnou novinkou 
v Karlovarském kraji jsou rozsáhlé průmyslové a logis-

tické zóny podél silnice z hraničního přechodu Pomezí 
směrem do vnitrozemí. Vypadá to jako řešení zaměst-
nanosti, jako investice – ale pracovníci provozu jsou 
začasté cizinci najatí agenturou, kteří bydlí v ubytov-
nách, a opět: nemají k městu ani k regionu žádný vztah 
ani za ně necítí odpovědnost. Stálí obyvatelé si stěžují 
na jejich chování a  nepořádek, současně se jim ale 
vlastně nediví: co má dělat ve volném čase ve městě člo-
věk neznalý jazyka, bez rodiny a s velmi omezeným sou-
kromím? Pro místní obyvatele jsou platy v těch provo-
zech malé, v Německu si vydělají víc (nejhorší nabídka 
je pro šičky nebo čalouníky, kteří vyrábějí komponenty 
pro interiéry automobilů – ty nedosahují ani platu 
20 000). ■ Historie Karlovarského kraje zřetelně vy-
kazuje zanedbání investic všeho druhu od roku 1945 až 
do dnešních dnů. Socialistická ekonomika nedokázala 
vyřešit chátrání nemovitostí, trh nedovede vyřešit po-
třeby obyvatel. Takzvaná optimalizace je jenom výrazem 
bezradnosti a neschopnosti přiznat, že prosperita kraje 
se nedá měřit jen procentem nezaměstnanosti. 
Obyvatelé si v mnohém dokázali poradit – našli si práci 
za hranicí, opravili domy, hřbitovy i památky, spojili se 
v přeshraniční spolupráci v záchraně hornického dědic-
tví i v živých kulturních činnostech. Vznikly zajímavé 
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ekologické zemědělské provozy (a vedle nich i ty exten-
zivně bezcitné, které si v ničem nezadají s hospodaře-
ním někdejších státních statků), ale ty i ony zaměstná-
vají zlomek počtu lidí proti předlistopadovým časům. 
Práce v lese je organizována na základě tendrů na těžbu 
i  obnovu lesa, zakázky získávají velké firmy (také 
Agrofert), které nemají s obyvateli kraje nic společného. 
V kvalitě škol a dostupnosti lékařů i pošt, v podpoře pod-
nikání, o které se může opřít regionální identita, v pod-
poře lázní (které jsou mimochodem také zapsány na 
seznam kulturního dědictví UNESCO) potřebuje kraj 
pomoc státu. A i pokud k větší a promyšlenější péči o re-
gion dojde, výsledky se dostaví až časem. Zatím je důle-
žité pojmenovat, co se za 30 let neosvědčilo, nepokra-
čovat v tom a začít jinak. ■ VRATKÉ SEBEVĚDOMÍ  
A HLEDÁNÍ SPÁSY ■ Když byly ustaveny kraje, měly 
se stát  výkonným orgánem regionální politiky. Ve sku-
tečnosti se ale politika Karlovarského kraje od té celo-
státní moc nelišila. Volby do krajského zastupitelstva 
věrně kopírovaly rating politických stran v tom kterém 
období. Osm let řídila kraj ODS a po ní ČSSD, pak čtyři 
roky ANO a nyní STAN. ■ Do regionu se lidé vracejí 
nejen tehdy, kdy jim něco nabízí, ale i tehdy, kdy v něm 
zažili šťastné časy. Například pedagožky a pedagogové 

mezinárodně úspěšných základních uměleckých škol 
v Aši a v Ostrově už z kraje pocházejí a navazují na ně 
jejich žáci (tak pracuje i  poloprofesionální Divadlo 
Dagmar v Karlových Varech se svým studiem na Střední 
pedagogické škole). Podobnou roli hrají i spolky (méně, 
i když také, sportovní kluby). Svou roli hrají i místní, často 
rodinné firmy. ■ Volba ANO v parlamentních, senát-
ních i  prezidentských volbách ve městech a  obcích 
Karlovarského kraje je iracionální, vždyť Andrej Babiš byl 
v minulé vládě premiérem a v té předchozí mocným mi-
nistrem financí, ANO mělo po celé jedno volební období  
hejtmana, a právě v té době problémy nejvíc narostly. 
Přesto dostal v prezidentských volbách Andrej Babiš vět-
šinu hlasů a po komunálních volbách roku 2022 na cheb-
ské radnici usedl starosta za ANO (podobně v Sokolově, 
Kynšperku, Aši, Mariánských Lázních, primátorka 
v  Karlových Varech). ■ Zajímavější výsledky jsou 
v menších obcích (Žlutice, Kraslice, Hranice u Aše, Loket), 
kde vítězí sdružení nezávislých, tvořená vzdělanými od-
borníky, často učiteli. V Teplé svou politickou příslušnost 
na webu vysloveně skrývají, nakonec se člověk ve stati-
stice dobere zjištění, že v obci zvítězila KSČM. Fakt, že 
úspěch Okamurovy SPD není v regionu nijak velký, její 
kandidáti jen vzácně zasedají v radách měst, potvrzuje 
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domněnku, že triumfální výsledky ANO navzdory zkuše-
nosti, která nic progresivního neslibuje, jsou dány ma-
sivní kampaní, jež dobře cílí na nejistotu obyvatel (SPD 
v  regionu zdaleka tak masivní kampaň neměla). 
Katastrofálně působí 30% volební účast v poměrně velké 
a důležité Aši, která je ovšem také městem pendlerů, kteří 
žijí svůj pracovní život v Německu. Velká nabídka práce 
za hranicí i pro málo kvalifikované, kteří si díky přepočtu 
z eura na korunu vydělají stále dost, působí devastačně 
v motivaci mládeže ke studiu a vyučení, lidé jsou za-
městnáváni přes agentury, fluktuují bez zaměstnanec-
kých výhod, podléhají závislostem včetně té na sociál-
ních sítích. ■ Na závěr jak je Karlovarský kraj 
reprezentován v zákonodárných sborech: V Poslanecké 
sněmovně Parlamentu ČR je jeden poslanec za ODS, je-
den za STAN, jeden za SPD a dva, respektive dvě za ANO. 
Senátorku má Karlovarský kraj jednu za ANO (obvod 
Karlovy Vary), senátory dva za STAN (obvody Sokolov 
a Cheb + Tachov).  Nově zvolený prezident Petr Pavel 
uskutečnil svou první pracovní cestu 15. února 2023 do 
Karlovarského kraje, což je privilegium, za které region 
vděčí vlastně také Andreji Babišovi. Prezident se na zá-
kladě volebního výsledku rozhodl věnoval pozornost re-
gionům, kde získal jeho soupeř většinu hlasů. ■ 

Místopředseda bavorské SPD 

Matthias Dornhuber v Terezíně na 

jednání představitelů a předsta-

vitelek sociální demokracie, které 

proběhlo při příležitosti přípo-

mínky 80 let od umučení Ludwiga 

Czecha v terezínském ghettu.
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Vzdělávání

Dušan Drbohlav 
z Přírodovědecké 
fakulty UK na 
úvodním setkání 
kurzu Integrace: 
Spolu žijeme. 
Chceme žít lépe?
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Rok 2022 byl spojen se dvěma životními 
výročími Jaroslava Šabaty. Připomínali 
jsme si 95 let od narození a 10 let od 
úmrtí tohoto jedinečného politického 
filozofa, sociálního demokrata, 
významného představitele brněnského 
disentu nebo člena představenstva 
Masarykovy demokratické akademie.

výstava

Průzkum života 
politickým bojem. 
Jaroslav Šabata 
(1927–2012) 
a Charta 77 (45 let)
21. října 2022 – 3. května 2023,  
Moravské zemské muzeum v Brně

Proto jsme spolu s renomovanými odborníky a odbor-
nicemi připravili pro Moravské zemské muzeum výstavu 
mapující Šabatův život a svět idejí. Výstava popsala jak 
rodinné zázemí, které Šabatu významně formovalo, tak 
jeho jednotlivé životní etapy, Šabatovy základní politic-
ké teze nebo jeho otisk v literatuře.

Součástí výstavy byly i panely věnované 45 vý-
ročí sepsání Prohlášení Charty 77 a jejím brněnským 
prvosignatářům připravené Oddělením dějin kultury 
antitotalitního zaměření Moravského zemského muzea. 

Výstava byla pro veřejnost otevřena v pátek 21. říj-
na 2022 po slavnostní vernisáži. Patřil k ní i doprovodný 
program. Pořádali jsme komentované prohlídky, kdy 
jedna byla spojena s unikátním vystavením originálů 
Pražské výzvy a Prohlášení Charty 77, které se nám pro 
výstavu na omezenou dobu podařilo získat. Konalo se 
i promítání dokumentárního filmu Víta Janečka Dějiny 
Jaroslava Šabaty zpracovávajícího Šabatův životní pří-
běh. Výstupem výstavy je i katalog podrobně rozvíjející 
jednotlivé panely. 
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vzdělávací kurz 

Integrace:  
Spolu žijeme. 
Chceme žít lépe?
leden – červen 2022, fyzicky i online

Jak zařídit, abychom spolu dokázali žít 
co nejlépe, když mezi nás přijde někdo 
nový? Otázka integrace se v Česku 
stala v roce 2022 ještě naléhavější, 
než jsme při plánování seminářů 
mohli tušit. Přední čeští odborníci 
a odbornice představili integraci 
z různých perspektiv. Otevřeli jsme 
možnosti spolupráce samospráv 
s neziskovým sektorem, prozkoumali 
jsme možnosti podchycení dat 
o integraci a v neposlední řadě jsme 
ukázali světové trendy a příklady 
dobré praxe. Kurz jsme připravili ve 
spolupráci s Dušanem Drbohlavem 

z Přírodovědecké fakulty UK a úspěšně 
proběhl i díky navázané spolupráci 
s projektem Univerzity Karlovy Hyb4City. 

 ■ 29. ledna 2022:  
Úvod do problematiky integrace cizinců do 
společností cílových zemí migrace – popis 
vybraných konceptů, dimenzí a měření 
integračního procesu  
(Dušan Drbohlav) 

 ■ 26. února 2022:  
Cizinci v Česku a Češi v cizině – výzkumy 
integrace vybraných skupin  
(Zdeněk Uherek) 

 ■ 26. března 2022:  
Imigrační a integrační politiky vybraných 
zemí – obecné představení, vývoj v čase 
a současné trendy (Eva Janská) 
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 ■ 30. dubna 2022:  
Transnacionalizace, diaspory a krajanské 
politiky vybraných zemí – příklady dobré praxe  
(Eva Janská) 

 ■ 28. května 2022:  
Nástroje pro realizaci integračních opatření 
na úrovni samospráv a možnosti spolupráce 
s neziskovým sektorem  
(Eva Čech Valentová) 

 ■ 25. června 2022:  
Závěrečný kulatý stůl  
(Eva Čech Valentová, 
Dušan Drbohlav, Eva Janská)

Zdeněk Uherek z Fakulty 
sociálních věd UK 
na semináři Cizinci 
v Česku a Češi v cizi-
ně – výzkumy integrace 
vybraných skupin v rám-
ci kurzu o integraci.
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Inspirační 
fórum

Hosté a hostky pane-
lové debaty o blízkých 
nástrahách Odsun do 
onlinu na Inspiračním 
fóru MFDF Ji.hlava.
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Inspirační fórum 
Mezinárodního festivalu 
dokumentárních 
filmů Ji.hlava: 
E-PANOPTIKON 
Společnost odsouzená 
k on-linu
27. října 2022, Jihlava
Ve spolupráci s českým zastoupením FES

Jaká nebezpečí přináší nejnovější 
technologické záměry? Jak se k nim 
můžeme stavět z hlediska komunity, státu 
a nadnárodních politických těles? Třetím 
rokem jsme podpořili Inspirační fórum na 
Mezinárodního festivalu dokumentárních 
filmů Ji.hlava. Tentokrát jsme se spolu 

s našimi hosty a hostkami podívali na 
změny přicházející s fascinací digitálními 
technologiemi, jakými jsou vícerozměrný 
internet 3.0 a příbuzné virtuální 
technologie. Co znamenají pro společnost? 

 ■ 10 událostí, ke kterým v budoucnosti určitě 
dojde. Vnitřní svět Andráse Cséfalvaye 
András Cséfalvay 
 
Fosilizace je vzácný úkaz. Prehistorické 
události mapujeme pomocí těchto vzácných 
momentek. Cosi víme i o budoucnosti. Za 
5 miliard let dojde Slunci palivo. Za 1032 let, po 
poločase rozpadu protonu, se vesmír změní 
k nepoznání. Dokážeme předvídat, kam se bude 
ubírat evoluce člověka? Jakou úlohu v jistotě 
budoucnosti sehrává naše obrazotvornost?  
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 ■ Odsun do onlinu.  
Panelová debata o blízkých nástrahách 
Daniel Leisegang, Leonhard Müllner,  
Kateřina Smejkalová,  
moderace Marie Heřmanová 
 
Vývoj internetu směřuje k dalšímu přesunu 
lidského života včetně interakcí s ostatními do 
virtuálního prostoru. Další technologickou fázi 
zažívají počítačové hry, hegemonní sociální 
síť Facebook investuje do vytvoření virtuální 
reality Metaversum. Někteří pozorovatelé mluví 
o tom, že to bude nejen zábavný výstřelek, 
ale ve fyzickém světě sužovaném čím dál víc 
klimatickou krizí, geopolitickými konflikty 
a pandemiemi postupně i čím dál větší nutnost. 
Kdo má nyní vliv na utváření digitálního 
prostředí a jakými logikami se řídí? Jak může 
vypadat lidská zábava, práce, politika a vše 
ostatní, když se přenese do virtuálních světů? 
A jaké to může mít důsledky? 

 ■ Konec korporátního netu.  
Úvodní řeč a rozhovor o deprivatizaci internetu 
Tereza Bartoníčková, Ben Tarnoff,  
moderace Matouš Hrdina 
 
Současný internet je komerčním prostorem, 
kterému dominuje hrstka technologických 
společností vydělávajících na datech 
generovaných naším každodenním pohybem 
a interakcemi online. Žádný pokus o regulaci 
internetu to zatím zásadně nezměnil. Jsme 
přitom na prahu webu 3.0, další integrace či 
invaze internetu do našeho každodenního 
života. Jak z internetu udělat místo, kde vládnou 
lidé, a ne zisk. O jaký internet bychom měli 
usilovat a jakým způsobem?  

 ■ Politická ekonomie digitálna.  
Panelová debata o udržitelné ekonomice 
Aaron Benanav, Klára Votavová, 
moderace Ondřej Trhoň 
 
Po boomu digitálních technologií v poslední 
dekádě mnohé technologické firmy 
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vrávorají – nezvládly etablovat opravdu 
výdělečný model podnikání jako Uber, jejich 
způsob fungování přestává mít úspěch jako 
v případě Netflixu či se ukázaly jako nespolehlivé 
jako kryptoměny v čele s bitcoinem. Zároveň 
se připravuje vícero legislativních změn, které 
by měly jejich dosud často zcela neregulované 
byznysové modely usměrnit. Do digitálních 
technologií se přitom vkládají ještě větší 
naděje než dřív. Nejplastičtějším příkladem 
jsou investice do Metaversa. Jak může vypadat 
udržitelná digitální ekonomika bez drastických 
vedlejších efektů a rychle splaskávajících bublin 
v budoucnu? 

 ■ Za herní plán.  
Artist talk o politice ve videohrách 
Total Refusal, 
moderace Václav Janoščík 
 
Videohry jsme si zvykli vnímat jako pouhou 
zábavu. Politický rozměr v nich vidíme snad jen 
v debatách o zobrazování násilí. Total Refusal 
je umělecký kolektiv, který zkoumá političnost, 

jíž je nejvýdělečnější zábavní médium dneška 
prodchnuto. Jaký vliv má současná politická 
ekonomie na masová média, a tím i na utváření 
a potvrzování společenských hodnot? A jak 
lze tyto hegemonní pohledy na svět umělecky 
a ideologicky dekonstruovat a znovu využít? 
Rakouská „pseudomarxistická mediální 
guerilla“ Total Refusal zkoumá tyto otázky 
z mnoha různých úhlů, vždy však s vědomím, 
že videohry lze chápat jako ztělesnění 
pozdně kapitalistické mediální tvorby, kde 
jsou marketingovými aparáty spoluvytvářeny 
kulturní narativy formující politický konsenzus.

Pusťte si 
záznam debat
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Uspořádali 
jsme 

Diplomat Petr Janyška 
spolu s novinářkou 
Silvií Ruppeldtovou 
na debatě o francouz-
ských prezidentských 
volbách v pražském 
Kampusu Hybernská.
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Ještě v době před invazí Ruska na 
Ukrajinu jsme spolu s hosty mluvili 
napjaté situaci na ukrajinských 
hranicích. Rozebírali jsme cíle 
jednotlivých aktérů konfliktu, možných 
řešení situace a bezpečnostní potřeby 
středoevropského regionu nebo 
postoj politické levice k problému. 

debata 

Mier a bezpečnosť 
na východnej hranici 
EÚ. Pohľad zľava
15. února 2022, online
Peter Kmec, Boris Zala, Lubomír Zaorálek, 
Juraj Marušiak, moderace Peter Weiss
Ve spolupráci s Progresivním fórem,  
slovenským zastoupením FES  
a deníkem Pravda

Pusťte si záznam 
debaty

debata

Válka na Ukrajině:  
Jak pomoci a jaké jsou 
scénáře vývoje?
2. března 2022, online
Ondřej Ditrych, Tomáš Petříček,  
Libor Rouček, moderace Aneta Zachová 
Ve spolupráci s Progresivním analytickým centrem

Ve čtvrtek 24. února napadla armáda 
Ruské federace území Ukrajiny. 
Demokratický svět jednoznačně agresi 
odsoudil a vyjádřil podporu ukrajinské 
vládě a občanům země. Do země proudila 
materiální a humanitární pomoc a byly 
přijímány bezprecedentní sankce vůči 
agresorovi. Rozebírali jsme, zda byla 
opatření dostatečná, zda neselhalo 
mezinárodní společenství nebo 
nástroje Západu na ukončení války.

Pusťte si záznam 
debaty
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debata

Ruská invaze a její 
socioekonomické 
důsledky
14. března 2022, online
Radovan Geist, Martin Tremčinský, Vladimír Vaňo,  
Lubomír Zaorálek, moderace Brigita Schmögnerová 
Ve spolupráci se slovenským zastoupením 
FES a Progresivním fórem

Válka na Ukrajině přiměla západní 
státy uvalit na Rusko dosud nevídané 
sankce. Válka a sankce se ale promítají 
i do situace u nás. Zdražují paliva, 
rostou ceny, problémy budou mít 
některé průmyslové podniky. Úkryt 
před válkou v evropských státech 
hledají miliony Ukrajinců.

Pusťte si záznam 
debaty

vernisáž

Výstava „My house 
is my fortress”
24. března 2022, online
Martin Rozumek, Vladimír Špidla, 
Iryna Vale, Urban Überschär
Ve spolupráci s českým zastoupením FES 
a Organizací pro pomoc uprchlíkům

Iryna Vale je ukrajinská ilustrátorka 
žijící v Kyjevě. Před ruskou invazí na 
Ukrajinu vyučovala skicování a byla 
publicistka, po invazi začala kreslit 
jako dobrovolnice pro různé projekty 
a získávat tak finanční podporu pro 
ukrajinskou armádu. Online výstava 
„My house is my fortress“ představila 
její tvorbu a vernisáž byla spojena 
s výzvou k poskytnutí darů na podporu 
Organizace pro pomoc uprchlíkům.
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debata

Proměna 
postindustriálních 
krajin a měst
7. dubna 2022, online
Don Carter, Brian Mark Evans, Barbara Vojvodíková,  
moderace Jamie Cooke
Ve spolupráci s RSA Fellowship

Sdílení zkušeností z vývoje tří 
postindustriálních oblastí a jejich 
komunit – Ostravy, Glasgow 
a Pittsburghu – přinesla naše 
mezinárodní debata. Mluvili jsme 
o příčinách změn ve vybraných oblastech, 
cestách k úspěšné transformaci místní 
ekonomiky a komunity nebo využití 
opuštěných pozemků a hledali jsme 
témata pro hlubší vzájemnou spolupráci.

debata

Bezpečnost a mír 
v Evropě: politické 
důsledky války 
na Ukrajině
13. dubna 2022, online
Jörg Nürnberger, Lubomír Zaorálek,  
moderace Lucie Römer
Ve spolupráci českým zastoupením FES

Válka na Ukrajině je koncem třicetiletého 
budování bezpečné Evropy. Spolková 
vláda vedená SPD investuje do 
Bundeswehru pomocí speciálního 
fondu 100 miliard eur. S hosty jsme 
diskutovali o tom, zda je politika 
nuceného zbrojení jedinou cestou 
k míru, nebo existují i alternativy, či 
o roli sociálně demokratických stran. 

Pusťte si záznam 
debaty
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debata

Prezidentské volby 
ve Francii: důsledky, 
témata, ideje
27. dubna 2022, Praha
Petr Janyška, Michel Perottino, Silvia Ruppeldtová,  
moderace Vladimír Špidla
Ve spolupráci s dvouměsíčníkem Listy, Progresivním 
fórem a politologickým spolkem Polis

Význam prezidentských voleb ve Francii 
byl tentokrát posílen válkou na Ukrajině. 
Francie totiž, jako jediný stát EU, dis-
ponuje jadernými zbraněmi. Zvláštností 
voleb byla i absence levicového kan-
didáta. S našimi hosty jsme probrali 
pozici Emanuela Macrona, situaci fran-
couzské levice a dění ve francouzské 
společnosti nebo budoucnost Francie. 

Pusťte si záznam 
debaty

promítání filmu s diskuzí

Hranice práce
28. dubna 2022, Praha 
Saša Uhlová

Novinářka Saša Uhlová půl roku zkoumala 
pracovní podmínky v nejhůře placených 
zaměstnáních, jako jsou drůbežárna, 
nemocniční prádelna nebo třídírna 
odpadu. Její zážitky a zkušenosti byly 
zachyceny v dokumentárním filmu 
režisérky Apoleny Rychlíkové s názvem 
Hranice práce, který jsme promítali 
v rámci našeho programu k Svátku 
práce. Po promítání následovala diskuze 
přímo s novinářkou Sašou Uhlovou.
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procházka na Svátek práce

Procházka po 
památkách sociálně 
demokratické Prahy
1. května 2022, Praha 
Martin Polášek

Po nucené koronavirové pauze jsme 
se znovu sešli k tradiční procházce na 
Svátek práce. Pod vedením historika 
Martin Poláška jsme objevovali 
sociálně demokratickou Prahu. 

pietní akt

Uctění památky 
Antonína Hampla
24. května 2022, Berlín
Patrik Eichler, Daniela Ostrá, Mathias Schulz

Společně se zástupci české a německé 
sociální demokracie jsme si v květnu 
u věznice v Berlíně-Moabitu připomněli 
památku předsedy meziválečné 
sociální demokracie Antonína Hampla. 
Setkali jsme se na místě, kde byl 
před 80 lety umučen a a dnes ho zde 
připomíná pamětní deska. Aktu se 
spolu s Patrikem Eichlerem zúčastnila 
místopředsedkyně ČSSD Daniela Ostrá 
a poslanec berlínského parlamentu 
za SPD Mathias Schulz. V Berlíně 
jsme se zároveň zúčastnili workshopu 
o progresivní politické komunikaci. 
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konference

Evropa po otřesu
25. května 2022, Praha 
Lena Abstiens, Jakub Eberle, Radka Maxová,  
Tomáš Petříček, Markus Rinderspacher, Vladimír Špidla,  
Urban Überschär, Lubomír Zaorálek,  
moderace Jan Chmelíček a Zuzana Lizcová
Ve spolupráci s českým zastoupením FES

Česko ve druhé polovině roku předsedalo 
Radě EU. Stály před ním obtížné 
výzvy – ať už stupňující se sociální 
problémy způsobené inflací, růstem cen 
energií nebo nedostupným bydlením či 
potřeba rychle budovat pilíře společné 
bezpečnostní politiky. Na mezinárodní 
konferenci jsme proto formulovali 
priority a cíle českého předsednictví 
z pohledu sociální demokracie. 

Poslechněte si 
konferenci 

Tomáš Petříček 
a Zuzana Lizcová na 
mezinárodní konfe-
renci Evropa po otřesu.
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promítání s debatou

Hlasy pro prezidenta 
aneb pokus 
o kontrarevoluci
2. června 2022, Praha 
Martin Kohout, Ondřej Slačálek,  
Kateřina Smejkalová, moderace Patrik Eichler
Ve spolupráci s českým zastoupením FES

Dokument Martina Kohouta Hlasy pro 
prezidenta aneb pokus o kontrarevoluci 
(2021) sleduje českou společnost před 
prezidentskými volbami v roce 2018. 
Dochází přitom k podobným závěrům, 
jako naše studie Jedna společnost 
→ různé světy. Oba dokumenty 
popisující stav české společnosti jsme 
propojili v panelové debatě o filmu.

Přečtěte si studii Jedna 
společnost → různé světy 

setkání

Letní setkání MDA
22. června 2022, Praha 

Během pandemie koronaviru jsme 
pro většinu naší činnosti mohli najít 
alternativní řešení. Nebylo ale možné 
nahradit to zásadní, osobní setkávání. 
Právě proto jsme nečekali až na tradiční 
vánoční večírek a zorganizovali jsme 
neformální setkání přátel MDA již na 
začátku léta. Součástí bylo i představení 
aktuální činnosti a plánů MDA.
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Sociolog Ondřej Lánský před-
stavuje svoji novou studii 
Majetek a moc. Vybrané eko-
nomické a politické aspekty 
polistopadového vývoje Česka 
na Letním setkání MDA.
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debata

Co s námi dělá válka?
16. červenec 2022, Ostrava 
Tereza Stöckelová, Lubomír Zaorálek, Jaromír Zůna

Přispěli jsme k programu diskuzního fóra 
Meltingpot odehrávajícího se v rámci 
festivalu Colours of Ostrava. Letos 
jsme se v naší debatě zaměřili na vztah 
společnosti a války. Válka se v roce 2022 
dostala k bezprostřední blízkosti našich 
hranic. Ještě donedávna jsme přitom 
byli přesvědčeni, že žijeme v bezpečí 
a s opravdovou válkou se v Evropě 
nepotkáme. S obrazy války a její blízkostí 
se každý musí vypořádat. Ptali jsme se 
proto, co s námi válka na dohled dělá, jak 
nás proměňuje a jaký dopad bude mít na 
českou a evropskou společnost. Stranou 
nezůstala ani otázka, zda vůbec mohou 
armády v dnešním světě něco vyřešit.

pietní akt

Sociální demokracie 
ve středu Evropy – 
výzvy a perspektivy
20. srpna 2022, Terezín
Ve spolupráci s českým zastoupením FES

Spolu se sociálními demokraty 
z Bavorska a Saska jsme si připomněli 
80 let od umučení Ludwiga Czecha 
v terezínském ghettu. Po pietním 
aktu spojeném s položením věnců 
k pomníku dlouholetého meziválečného 
předsedy sudetoněmecké sociální 
demokracie a několikanásobného 
ministra následovalo pracovní jednání 
představitelů sociální demokracie.
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tematický večer

Dvojnásobní nepřátelé 
nacistů: Židé v sociální 
demokracii
6. září 2022, Praha 
David Maxa, Ulrich Miksch, Thomas Oellermann, 
Vít Strobach, Urban Überschär
Ve spolupráci s českým zastoupením FES a Es chajim Praha

Součástí programu připomínajícího 
v průběhu roku 80 let od umučení 
sociálního demokrata Ludwiga Czecha 
byl i tematický večer věnovaný Židům 
v sociální demokracii. Mezi Židy byla 
sociální demokracie oblíbenou politickou 
stranou: formulovala požadavek 
svobody a práva i pro znevýhodňované 
skupiny. O těchto Židech, kteří se pro 
svůj původ i politické přesvědčení stali 
dvojnásobnými nepřáteli nacistů, jsme 
mluvili v jednotlivých příspěvcích.

Připomínka 80 let od 
umučení Ludwiga 
Czecha položením 
věnců u Czechova 
pomníku v Terezíně.
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vernisáž

Průzkum života 
politickým bojem: 
Jaroslav Šabata 
(1927–2012) a Charta 77  
(45 let)
20. října 2022, Brno
Kristina Andělová, Jaroslav Blecha, Patrik Eichler, 
Jan Mervart, Jiří Müller, Petra Pichlová
Ve spolupráci s Moravským zemským muzeem  
a českým zastoupením FES

Dvojí životní výročí Jaroslava Šabaty 
připomíná naše výstava Průzkum života 
politickým bojem: Jaroslav Šabata 
a Charta 77 v Moravském zemském 
muzeu. V roce 2022 uplynulo 95 let od 
jeho narození a 10 let od smrti tohoto 
ojedinělého politického filozofa, 

sociálního demokrata, významného 
představitele brněnského disentu či 
člena představenstva MDA. Slavnostní 
otevření proběhlo na vernisáži za 
přítomnosti autorů, zástupců muzea 
nebo další významné osobnosti 
brněnského disentu, Jiřího Müllera.



114 115

Výstava Průzkum 
života politickým 
bojem: Jaroslav Šabata 
(1927–2012) a Charta 77 
(45 let) v Moravském 
zemském muzeu.
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konference

Budoucnost 
veřejné dopravy ve 
Středočeském kraji
12. listopadu 2022
Radim Botek, Jaroslav Komínek, Tadeáš Richter,  
Martin Robeš, Petr Šohajek, Tomáš Tužín, Ludvík Urban
Ve spolupráci s Mladými sociálními demokraty

Veřejná doprava objednávaná krajskými 
úřady se potýká stejně jako jiné obory 
s neudržitelným nárůstem nákladů. Na 
druhé straně je potřeba udržet dostatek 
financí na rozvoj dopravní infrastruktury. 
Středočeský kraj se jako jeden z prvních 
snažil tento problém vyřešit. Mnoho 
jeho návrhů je však silně odmítáno 
veřejností i zástupci obcí. Na konferenci 
jsme diskutovali různá řešení problému 
a hledali možné alternativní cesty.

mezinárodní kulatý stůl

Friends of the Western 
Balkans: Getting out 
of the Waiting Room
13.–15. listopadu 2022, Praha
Ve spolupráci s Nadací pro evropská progresivní  
studia (FEPS) a českým zastoupením FES

Rok 2022 znamenal i začátek práce 
mezinárodní platformy Friends of the 
Western Balkans sdružující poslance 
evropských národních parlamentů, 
poslanců Evropského parlamentu 
a vybraných politických nadací s cílem 
sbližovat EU se státy západního Balkánu 
a sdílet zkušenosti z přistupovacího 
procesu do EU. V Praze jsme hostili 
druhé setkání platformy. Na programu 
byla diskuze o vývoji v jednotlivých 
zemích nebo řešení sporných otázek na 
straně EU i zemí západního Balkánu.
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mezinárodní konference

Call to Europe: 
Addressing the Crises: 
Costs, Covid-19, 
Climate and Conflict
28. listopadu 2022, Praha
László Andor, Cecilia Bruzelius, Matthias Ecke,  
Daniel Prokop, Nicolas Schmit, Josef Středula, 
Saša Uhlová, Lubomír Zaorálek
Ve spolupráci s FEPS a českým zastoupením FES

Silné sociální systémy jsou nutné ke 
zvládnutí dnešních krizí, řekl eurokomisař 
pro pracovní místa a sociální práva 
Nicolas Schmit na mezinárodní 
konferenci Call to Europe. Hledali jsme 
možnosti řešení války na Ukrajině, 
rostoucích cen energií nebo klimatické 
změny na úrovni Evropské unie.

Pusťte si záznam 
konference

Cecilia Bruzelius z Tübingen 
University v panelu na 
mezinárodní konferenci 
Call to Europe: Addressing 
the Crises: Costs, Covid-19, 
Climate and Conflict.
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debata

Stát bokem je 
zbabělost. K 60. výročí 
Eleanor Rooseveltové
21. listopadu 2022, online
Jiří Dienstbier, Erika Kvapilová, Eva Škorvanková, 
moderace Brigita Schmögnerová
Ve spolupráci s dvouměsíčníkem Listy,  
slovenským zastoupením FES a Progresivním fórem

Eleanor Rooseveltová se ve svém životě 
poctivě řídila heslem, že stát bokem 
není řešení. Její podíl na realizaci 
programu New Deal, zrovnoprávnění 
Afroameričanů a žen, řešení poválečné 
recese v USA, prosazování sociálních 
programů a především na vzniku 
Všeobecné deklarace lidských 
práv jsme si připomněli na debatě 
u příležitosti 60 let od jejího úmrtí.

Pusťte si záznam 
debaty

debata

Od kolébky po hrob: 
80 let britského 
sociálního systému 
jako inspirace dodnes
30. listopadu 2022, online
Daniel Gerbery, Brigita Schmögnerová, Vladimír Špidla
Ve spolupráci s dvouměsíčníkem Listy,  
slovenským zastoupením FES a Progresivním fórem

William Beveridge navrhl ve své Zprávě 
univerzální sociální stát. Během měsíce 
od jejího vydání v prosinci 1942 byla Zprá-
va přeložena do češtiny. Po válce se stala 
základem sociálního státu prosazeného 
Labour Party a inspirací pro mnohé další 
sociální systémy. 80 let po vydání zprávy 
jsme v ní hledali odkaz i pro dnešní dobu.

Pusťte si záznam 
debaty
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prohlídka výstavy

Komentované prohlídky 
výstavy Průzkum 
života politickým 
bojem: Jaroslav 
Šabata a Charta 77
3. a 15. prosince 2022, Brno  
Patrik Eichler, Petra Pichlová, Lubomír Zaorálek
Ve spolupráci s Moravským zemským muze-
em a Mladými sociálními demokraty

Jedním z doprovodných programů 
výstavy Průzkum života politickým 
bojem: Jaroslav Šabata a Charta 
77 byly komentované prohlídky. 
Prohlídka 15. prosince byla spojená 
s prezentací originálních dokumentů 
Pražské výzvy a Charty 77.

Poslechněte si 
komentovanou prohlídku

Anna Šabatová na 
vernisáži výstavy 
Průzkum života 
politickým bojem: 
Jaroslav Šabata 
a Charta 77.
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Akce klubů 

Předseda ČMKOS 
Josef Středula na 
debatě Jak se bude 
nyní žít? v Olomouci.
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 ■ debata  
Jak se lidem bude nyní žít? Debata 
s Josefem Středulou 
24. března 2022, Olomouc a online 
Josef Středula, moderace Patrik Eichler

 ■ debata 
Olomouc: Debata s Vladimírem 
Špidlou nad knihou Špidla 
aneb zdroje jsou
29. června 2022, Olomouc
Vladimír Špidla

 ■ tradiční setkání 
Setkání k výročí návštěvy 
T. G. Masaryka ve Velkém 
Týnci na Olomoucku
17. září 2022, Velký Týnec

Klub Olomouc

Klub Zlín

 ■ beseda 
Bude třetí světová válka?
23. listopadu 2022, Olomouc
Lubomír Zaorálek

 ■ debata 
Sociální Česko, sociální Evropa 
12. dubna 2021, Zlín 
Alena Gajdůšková, Radka Maxová,  
Tomáš Petříček, moderace Patrik Eichler
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Jiří Plocek: 
Píseň jako  

protest a obžaloba 
a … naděje?

Jeden z hlavních dramaturgických motivů největšího 
německého festivalu world music v Rudolstadtu v roce 
2018 měl název Nie kämpft es sich schlecht für Freiheit 
und Recht/Arbeiterlieder: Vom Kampfgesang zum 
Protestsong (Nikdy to není špatný boj za svobodu a prá-
vo / Dělnické písně: Od bojového popěvku k protest- 
songu). Nevznikl bezdůvodně. Právě Německo se svými 
dramatickými dějinami – a to v oblasti nejen nacionální, 
ale stejně tak i sociální – se stalo jevištěm, na němž se 
odehrávaly prudké boje za zlepšení podmínek chudých 
pracujících, tedy především dělnictva. V těchto bojích 
a protestních hnutích hrála od 19. století významnou roli 
píseň, která spojovala utlačované. Píseň, která formulo-
vala jejich názory a požadavky, píseň, která je vedla do 
ulic. ■ Německá dělnická píseň je symbolem nejen 
boje za lepší životní podmínky a respektu k člověku, ale 
také představuje kulturní plod té vrstvy německé spo-
lečnosti, která nebyla sužována jenom primitivním ka-
pitalismem, ale byla později pronásledována i nacisty. 
Nacisté při své cestě za mocí likvidovali brutálně a dů-
sledně nejen své politické odpůrce, sociální demokraty 
a komunisty, ale také představitele dělnictva a odboro-
vého hnutí. Tím ještě před začátkem své válečné expan-
ze zdecimovali velkou část německého národa, která ne-
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sdílela jejich ideologii rasové nadřazenosti. ■ Zpěv 
dělnických písní v Německu od 19. století a pak až do 
30. let 20. století byl natolik významným kulturně-his-
torickým fenoménem, že jej koncem roku 2014 zařadilo 
UNESCO na seznam světového nemateriálního dědic-
tví. Oficiální název v seznamu zní Zpěv písní německé-
ho dělnického hnutí (Singen der Lieder der deutschen 
Arbeiterbewegung). ■ Slovo zpěv je zvoleno záměr-
ně, protože jednak šlo o důležitý fenomén společného 
zpěvu a  potom, korpus německých dělnických písní 
není jednolitý: Písně vyjadřují – podobně jako v přípa-
dě českém – životní pocit znevýhodnění, útlaku těch, 
kteří jsou závislí na mizerných mzdách, ale také jejich 
vůli bránit se a bojovat o lépe zajištěnou budoucnost. 
Avšak nemají jen bojovný charakter, najdeme mezi nimi 
satiru, bezprostřední výraz smutku, vědomí mezinárodní 
solidarity a touhu po svobodě a po míru.  Mezinárodní 
ráz dělnického hnutí se odrazil i v přejímání a překlá-
dání známých písní z ciziny – příkladem tu může být 
původně francouzská Internacionála nebo Bella Ciao 
(Sbohem, krásko), což je italská lidová píseň spjatá s an-
tifašistickým hnutím. ■ Písně pracujících a jejich in-
terpretace dosáhly v době svého velkého rozmachu bě-
hem prvních dekád 20. století značné literárně-hudební 

vyspělosti. Podíleli se na nich i věhlasní literární autoři 
jako třeba Bertolt Brecht. ■ POČÁTKY DĚLNICKÉHO 
ZPĚVU ■ Dělnické písně byly protestsongy 19. a ra-
ného 20. století. Vznikly v souvislosti s počátkem prů-
myslové revoluce a zpívaly je miliony lidí. Pokud máme 
nějak vyjádřit jejich společenský význam a postavení, 
tak svým způsobem stály v opozici ke společenským 
písním z koncertních sálů a společenských akcí, které 
komponovali skladatelé jako Franz Schubert, Johannes 
Brahms nebo Richard Strauss. Tyto umělé písně zrcadlí 
společnost jakoby „shora“, z pozice dobové vysoké kul-
tury. Dělnické písně odrážejí svět zdola, z perspektivy 
chudých příbytků, tvrdých životních i pracovních pod-
mínek. Šířily se podobně jako tradiční lidové písně nej-
dříve ústním podáním a posléze skromnými publikač-
ními prostředky. ■ Jedna z nejstarších dochovaných 
dělnických písní nás vrací k povstání tkalců ve Slezsku 
v roce 1844. Během svého šíření získala název Hrdelní 
soud – Das Blutgericht a odráží zoufalství lidí, jejichž 
mzdy byly snižovány tak, že už nebyli schopni se uživit.  
Zachovalo se několik znění této písně v mnoha strofách, 
přičemž autoři zůstali anonymní, a to nejen proto, že to 
nebyli umělci, ale především proto, že byli pro vrchnost 
nebezpečnými buřiči, kteří volali:
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Ihr seyd die Quelle aller Noth, 
Die hier den Armen drücket, 
Ihr seyd’s, die ihm das trockne Brot 
Noch vor dem Mund wegrücket. 

Jste zdrojem vší bídy,
která utlačuje chudáka,
vy jste ti, kteří mu suchý chléb
odstrkují ještě před ústy.

Was kümmert’s euch, ob arme Leut 
Kartoffeln satt könn’n essen, 
Wenn ihr nur könnt zu jeder Zeit 
Den besten Braten fressen.

Copak vás zajímá, jestli se chudáci
najedí dosyta brambor,
když vy si můžete kdykoli
žrát nejlepší pečínku.

To byly výhrůžky, které se obracely ke zcela konkrétním 
továrníkům: Označovaly je za katy a jejich služebníky 
za dráby. Když jednoho z tkalců za zpěv této písně za-
tkli, vypukl davový hněv. Skupina mužů zpustošila to-

várnu a vily a zaútočila i v sousedních místech. Podle 
policejních zpráv z června 1844 po intervencích prus-
kého vojska bylo 11 mrtvých, 26 zraněných a 112 zatče-
ných. Nejméně 60 tkalců pak bylo odsouzeno k pobytu 
v káznici v délce až 6 let a vůdcové byli navíc potrestáni 
20–30 ranami bičem. ■ Na rozdíl od jiných dělnic-
kých povstání tehdejší doby vyvolala právě tato událost 
širokou politickou debatu a poprvé došlo k reflexi soci-
álních protestů. Píseň vzbouřených tkalců se objevila 
v mnoha novinách a jako jediná dělnická píseň nepří-
mo vstoupila i do vzdělávacího procesu. Nejvýznamnější 
německý dramatik přelomu 19. a  20. století, nositel 
Nobelovy ceny za literaturu (1912) Gerhard Hauptmann 
ji zpracoval ve svém dramatu Tkalci (Die Weber, 1892). 
Píseň Hrdelní soud vykazuje všechny rysy lehce zapa-
matovatelné a pronikavé jarmareční písně: jednoduchá 
melodie (zpívala se na nápěv obecně rozšířené písně 
Das Schloss in Österreich / Zámek v Rakousku), stále 
se opakující motiv, to vše zajišťuje maximální účinnost 
sdělení. ■ Přibývající masová chudoba jitřila široké 
vrstvy obyvatelstva. Hlasité požadavky inteligence, která 
chtěla dosáhnout svobody projevu, zřízení jednotného 
národního německého státu a jedné ústavy, nenachá-
zely širší odezvu mezi masami. Většina Němců trpce 
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zažívajících chudobu se nezajímala o politické teorie, 
nýbrž o to, jestli bude vůbec mít co jíst. ■ Navzdory 
prvním úspěchům revolucí z let 1830 a 1848 byla získa-
ná demokratická práva znovu rychle omezována. Vedle 
toho prudce rostla průmyslová produkce a  její nová 
centra přitahovala masy lidí z venkova. Nevzdělaní po-
tulní dělníci selského původu a městští řemeslníci byli 
základem nové společenské vrstvy – proletariátu. Kdo 
byl nucen žít pouze ze své pracovní síly, byl vydán ma-
jitelům továren všanc. Muži, ženy i děti pracovali denně 
14–16 hodin za nejnižší mzdy v hrozných hygienických 
podmínkách. Podvýživa, nedostatek životního prostoru, 
žádné sociální či zdravotní zabezpečení, to byla životní 
realita početných vrstev obyvatelstva. Byla protipólem 
liberalizace v  podnikání, státní deregulace a  vzniku 
mezinárodního volného trhu. ■ Potřeba politického 
uchopení této skutečnosti na sebe nedala dlouho čekat. 
Heslo „Proletáři všech zemí, spojte se“ začalo silně rezo-
novat. Ve druhé polovině 19. století začaly vznikat sociál-
nědemokratické strany, které spolu s dalšími dělnickými 
organizacemi bojovaly za zlepšení sociálních podmínek 
dělnictva. Tyto snahy byly jedním ze způsobů řešení si-
tuace, jiným bylo vystěhovalectví – v letech 1850–1870 
odešlo z Německa do Ameriky za vidinou lepšího života 

kolem dvou miliónů lidí. ■ PŘESE VŠECHNO ŽIJE-
ME ■ Z období první fáze vzniku dělnického hnutí – 
tedy z doby kolem poloviny 19. století – se zachovala pí-
seň Trotz alledem (Přese všechno), která si získala široké 
přijetí. Je dědičkou revolučních dějů roku 1848, v němž 
byl mimo jiné publikován i Komunistický manifest Karla 
Marxe a Bedřicha Engelse. Vyjadřuje touhu vytrvat i přes 
zmařené demokratizační pokusy onoho roku. Autorem 
původního textu je Ferdinand Freiligrath a apelativní 
charakter je patrný i z malého úryvku:

Víme však, že lidskost nakonec zvítězí!

Bráníte nám, ale nedonutíte nás – svět je náš, přese 
všechno!

Tato píseň i s jejím častokrát užívaným sloganem zarezo-
novala v meziválečném období, poslední text německé-
ho komunisty Karla Liebknechta z roku 1919 (těsně před 
jeho zavražděním) má název Trotz alledem! ■ Píseň 
v  aktualizovaných textových variacích žila dále i  po 
druhé světové válce. Trotz alledem – ve vlastní autorské 
verzi – patří do repertoáru známého sociálně-kritické-
ho západoněmeckého písničkáře Hanse Wadera (1942), 
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který její název použil také pro svou knižní autobiografii 
(2019). Zpíval ji i další věhlasný písničkář a politický ak-
tivista Wolf Biermann (1936), který – na rozdíl od Wadera 
– však nevyšel z prostředí západoněmeckého, ale žil od 
roku 1953 v Německé demokratické republice, dokud 
nebyl v roce 1976 zbaven občanství. ■ Wader oži-
vil i další písně protestních hnutí minulosti. Například 
svobodomyslnou lidovou (či zlidovělou) píseň Die 
Gedanken sind frei (Myšlenky jsou svobodné), která 
byla v  roce 1842 zveřejněna ve zpěvníku Schlesische 
Volkslieder (Slezské lidové písně). ■ Podle hudeb-
ních badatelů navazuje tato píseň svým leitmotivem 
na starou tradici, jdoucí až do 13. století k slavnému ly-
rickému básníkovi a minnesängrovi Walterovi von der 
Vogelweide. Die Gedanken sind frei – v Německu dnes 
všeobecně známou píseň –  zpívají na koncertech i další 
známí písničkáři, například Konstantin Wecker, a spolu 
s nimi tisíce lidí. Do svého repertoáru ji zařadila i známá 
německá popová zpěvačka Nena.  Pozoruhodné je, že 
tuto píseň v anglickém překladu (ale s ponechaným pů-
vodním názvem) zpopularizoval už v 60. letech americký 
folkový zpěvák Pete Seeger a zpíval ji dokonce i Leonard 
Cohen. Její první sloka zní takto:

Die Gedanken sind frei,
wer kann sie erraten.
Sie fliehen vorbei,
wie nächtliche Schatten.
Kein Mensch kann sie wissen,
kein Jäger erschießen.
Es bleibet dabei:
Die Gedanken sind frei. 

Myšlenky jsou svobodné,
kdo je může uhodnout.
Prchají kolem
jako noční stíny.
Nikdo je nemůže znát, 
žádný lovec zastřelit.
Stále platí: 
Myšlenky jsou svobodné. 

V anglickém překladu došlo k malému, ale důležitému 
posunu. Die Gedanken sind frei přeložil Arthur Kevess 
jako My Thoughts freely flower,  tedy moje myšlen-
ky svobodně rozkvétají, čímž píseň současnému po-
sluchači značně přiblížil – lépe se s  ní identifikuje.
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FENOMÉN NĚMECKÉHO DĚLNICKÉHO ZPĚVU ■ Čím 
více sílilo a  organizovalo se dělnické hnutí, tím větší 
byla potřeba písní, jež by je spojovaly. Do jejich tvorby 
se zapojovali i mnozí básníci a literáti. Zhudebněná bá-
seň radikálního básníka Georga Herwegha z roku 1863 
se uchytila pod jménem Bundeslied – Spolková píseň. 
Patřila k těm, které se deklamovaly při stávkách, byla 
něčím jako dělnickou hymnou. Byla několikrát zhudeb-
něna. Zpívá se v ní mimo jiné: 

Modlete se a pracujte, volá svět
Modlete se krátce, neboť čas jsou peníze
Na vrata buší nouze
Modli se krátce, neboť čas je chleba!
Člověče práce, probuď se
A poznej svou moc!
Všechna kola se zastaví
Když to chce silná ruka

S rozmachem dělnického hnutí došlo i k rozvoji společ-
ného zpěvu – při demonstracích, protestních pocho-
dech, při oslavách významných osobností. Největší roz-
květ zažil tento kulturně-sociální fenomén na počátku 
20. století. Uvedu malé srovnání: V roce 1892 existovalo 

v Německu zhruba 180 dělnických sborů se čtyřmi tisí-
ci a třemi sty členů. První byl založen ve městě Gotha 
v roce 1877. V roce 1912 dosáhl počet členů 165 tisíc (!). 
Ženy se na nich tehdy podílely 11 tisíci. ■ V roce 1908 
byl založen zastřešující Svaz dělnických zpěváků DAS 
– Deutsche Arbeiter-Sänger Bund. V roce 1930 měl 400 
tisíc členů. V době Hitlerova nástupu k moci, tedy v roce 
1933, byl tento svaz rozpuštěn. Jednotlivé sbory (pě-
vecké jednoty) pokračovaly navenek v činnosti v rámci 
nacionálně-socialistických kulturních svazů, některé 
změnily svůj repertoár na ideově neškodné německé 
písňové dědictví, jiné však vnitřně pracovaly v duchu 
sociálnědemokratickém a komunistickém, poskytovaly 
útočiště jeho stoupencům, a to už v době, kdy tyto le-
vicové strany byly v ilegalitě. S vypuknutím války v roce 
1939 přitvrdil nacistický režim kontrolu a represe, začalo 
zatýkání a zákazy, až nakonec všechny původní jednoty 
DAS přestaly existovat. ■ NEJHLUBŠÍ STOPU ZANE-
CHALA INTERNACIONÁLA ■ S dějinným odstupem 
můžeme říci, že všeobecně nejdůležitější dělnickou 
písní je Internacionála, jejímž základem je původně 
francouzská báseň, kterou pro Pařížskou komunu v roce 
1871 napsal Eugène Edine Pottier, revolucionář, básník 
a dělnický písničkář. Její text se pak rozšířil do mnoha 
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jazyků (ve 20.–40. letech 20. století byla dokonce hym-
nou Sovětského svazu). Německá verze se pochopitelně 
uchytila pevně v německém prostředí. V českém překla-
du uvedu výňatek, který mnohým z nás bohužel připomí-
ná nepříjemné chvíle, kdy se z písně utlačovaných stala 
píseň utlačujících:

Již vzhůru psanci této země,
již vzhůru všichni, jež hlad shnět!
Teď právo duní v jícnu temně
a výbuch zahřmí naposled.
…
(refrén)
Poslední bitva vzplála,
dejme se na pochod.
Internacionála
je zítřka lidský rod.

Když se ale pokusíme oprostit od přinejmenším smíše-
ných pocitů a vrátíme se k historickým okolnostem, za 
nichž Internacionála vznikla, nelze se ubránit obdivu, jak 
mocným symbolem se píseň může stát. Jednota jejích 
exaltovaných slov a hymnické melodie byla zcela ve sho-
dě s jejím burcujícím posláním.  ■ Německá podoba 

písně je z roku 1910, jejím autorem je Emil Luckhardt, pi-
vovarský sládek a odborář z Porýní. Má jen tři sloky, opro-
ti šestislokovému originálu. Její působivost je i v tom, že 
spasitelský úkol bere z rukou Boha či krále a vkládá jej 
v ruce mezinárodního proletariátu.

Nezachrání nás žádná vyšší bytost,
žádný Bůh ani císař ani tribun.
Vykoupit se z bídy
můžeme jen my sami!

V dělnických písních z počátku 20. století narazí člo-
věk nejednou na apely k ozbrojenému revolučnímu boji. 
Zvláště se to týká písní, které mají co dočinění s ruskou 
revolucí. Především v době kolem první světové války, 
která byla propletencem násilí nacionálně založeného 
i sociálního, hranice mezi radikálním nacionalismem 
a bojem za sociální spravedlnost někdy není zcela zře-
telná. Ale to se týká v dobovém válečném kontextu jen 
určité vrstvy písní, protože v repertoáru valné většiny 
dělnických sborů byly především písně lidové a van-
drovní, tedy takové, které spíše utužovaly společen-
ství. ■ ŠTĚPENÍ NĚMECKÉHO DĚLNICKÉHO HNUTÍ 
I JEHO SBORŮ ■ V důsledku první světové války se 
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vnitřně rozštěpilo dělnické hnutí, a tím i mohutné hnu-
tí sborového zpěvu organizované v DAS, ve dva silné 
proudy. Jeden byl sociálnědemokratický s požadavky 
typu „vzdělání pro všechny“ a snahou o účast na spo-
lečném kulturním dědictví, na tradicích, a druhým byl 
radikální a bojovný proud komunistický, který trval na 
agitačním charakteru sborů a  na apelativní rétorice. 
Radikálnějšímu proudu se nepodařilo založit konku-
renční pěvecký svaz, a tak zůstal v původní organizaci, 
ale polarizoval stále vnitřní prostředí. Tato dynamika se 
na druhou stranu paradoxně projevila v rozkvětu umě-
lecké moderny. Nelze se ubránit srovnání se situací 
v nově vzniklém Československu, kde obdobný štěpící 
proces vyústil ve vznik komunistické strany z radikál-
ního křídla sociální demokracie.  ■ V  angažované 
písňové tvorbě byl výraznou osobností hudební skla-
datel narozený ve Vídni Hanns Eisler (1898-1962). Jeho 
nejslavnější píseň vzniklá ve spolupráci s dramatikem 
Bertoltem Brechtem se jmenuje Solidaritätslied – Píseň 
solidarity a stala se z ní bojová hymna protestujících 
napříč Evropou. Byla také přeložena do mnoha jazyků. 
Dovolím si uvést z ní malou ukázku:

Kupředu, a nezapomínat
v čem spočívá naše síla!
Při hladovění i při jídle,
kupředu a nikdy nezapomenout,
to je Solidarita!

Písně dvojice Brecht-Eisler z  té doby nazíraly život 
„zdola“ a stály na straně lidí žijících na okraji společ-
nosti. Mezi ně patřil i první protestsong proti zákonům 
zakazujícím potraty Balada o paragrafu 218. ■ Krach 
burzy v roce 1929 a světová hospodářská krize vedly ke 
katastrofální masové chudobě a  dramaticky rostoucí 
nezaměstnanosti, jejímž zrcadlem byla i rostoucí sebe-
vražednost. Písně Hannse Eislera zrcadlily tuto hořkou 
realitu:

A tak ti koukají kosti tiše z kůže
a během pár týdnů jsi vyřízen.
Za poslední marku si nakoupíš pár latěk,
protože pro tenký stín stačí tenká rakev.

Eislerovy písně současně motivovaly posluchače k po-
litickému angažmá. ■ Ve velkoměstech, jako byly 
Berlín či Vídeň, byla před nástupem nacismu hojně roz-
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šířena tato levicová, metaforicky řečeno „rudá“, kontra-
kultura. Nacismus se s ní ale důsledně vypořádal, ať už 
byla původu odborářského, sociálnědemokratického či 
komunistického. Po roce 1933 byly všechny proudy děl-
nické zpěvní kultury zakázány a zničeny. Hitlerova stra-
na NSDAP si však některá úderná hesla či písňové obraty 
z bojovných dělnických písní upravila ke svým potřebám 
a využívala je ve své kulturní propagandě. Přes toto zne-
užití zůstaly známé dělnické písně v německé paměti 
a po druhé světové válce znovu ožily. A  to i navzdory 
tomu, že dělnické hnutí ani jeho sbory se neobnovily. 
Nový, ekonomicky se oživující německý stát směřoval 
k sociálnějšímu pojetí, takže vnitřní sociální rozpory se 
nevyostřily natolik, aby na ně společnost musela rázně 
reagovat. ■ Přesto však některé písně dělnického  
hnutí pronikly v aktualizovaných podobách do moderní 
populární kultury jako kritické reflexe doby s apelativním 
nábojem, protože některé příčiny krizí zůstávají stále 
přítomny i v pluralitní společnosti a jde o to, nenechat 
je rozvinout. ■ Jako kulturní fenomén však dělnické 
i obecně protestní písně dob minulých patří neodmys-
litelně ke kulturnímu dědictví euroatlantické civilizace. 
Nejen jako dobové archivní dokumenty, z nichž některé 
vyznívají možná až  příliš pateticky. Jsou stále funkč-

ním zrcadlem, v němž vystupují jak naděje a touha po 
emancipaci diskriminovaného člověka, tak iluze i po-
rážky. A také mylné představy o cestách kupředu, jejichž 
výsledek byl nakonec neuspokojivý a jejichž reflexe nám 
s odstupem může přinést poučení. ■ 
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Vydali 
jsme 

Český překlad textů Jacka Kuroně 
z let 1989–2004 jsme vydali pod 
názvem Naděje a rozčarování. 
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Tomáš Zahradníček (ed.):  
Jacek Kuroń: Naděje a rozčarování. 
Texty z let 1989−2004
Ve spolupráci s Ústavem pro soudobé dějiny 
AV ČR a nakladatelstvím Burian a Tichák

První český ucelený překlad textů polského politického 
aktivisty, myslitele a politického vězně. Kniha obsahu-
je texty věnované převážně hospodářské transformaci 
90. let a následnému vývoji v Polsku, ve kterých kritic-
ky analyzuje vznikající dějinnou situaci, analyzuje své 
vládní zkušenosti a hledá programové cesty k dalšímu 
rozvoji. Texty Jacka Kuroně vybral a opatřil poznámkami 
Tomáš Zahradníček.

Knihy

Kupte si knihu

Patrik Eichler, Daniel Ort (eds.):  
Masaryk: Politik na evropské úrovni. 
Sborník z konference konané 
u příležitosti 80. výročí úmrtí TGM
Ve spolupráci s nakladatelstvím Academia 
a Masarykovým ústavem a Archivem AV ČR

Nový obraz Tomáše Garrigua Masaryka z mezinárodní 
perspektivy skládala konference pořádaná u příležitosti 
80. výročí jeho úmrtí. Z konference nyní vyšel sborník 
obsahující popis Masarykova vztahu k vybraným evrop-
ským státům a představující dosud méně známou knihu 
rozhovorů s německým spisovatelem Emilem Ludwigem 
a nebo biografii z pera sudetoněmeckého novináře 
Josefa Hofbauera.

Kupte si knihu
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Thomas Oellermann (ed.):  
Odvaha – Odpovědnost – Budoucnost. 
70 let Seliger-Gemeinde
Ve spolupráci se Seliger-Gemeinde 
a českým zastoupením FES

Sdružení sudetoněmeckých sociálních demokratů 
a demokratek Seliger-Gemeinde oslavilo v  roce 2021 
70 let od svého založení. Při té příležitosti jsme vyda-
li sborník o historii a současnosti Seliger-Gemeinde 
a  česko-německých vztazích s  úvodním slovem 
Vladimíra Špidly a příspěvky Patrika Eichlera nebo Oto 
Novotného. 

Číst knihu

Thomas Oellermann:   
Ludwig Czech. Ze života demokrata
Ve spolupráci s českým zastoupením FES

Umučení dlouholetého předsedy sudetoněmecké soci-
ální demokracie Ludwiga Czecha v terezínském ghettu 
jsme si krom série akcí připomněli i českým překladem 
sborníku o Czechově životě. Sborník byl poprvé vydán 
v roce 1930 u příležitosti 60. narozenin tohoto českoslo-
venského ministra a nově ho svojí předmluvou doplnila 
i Daniela Ostrá, členka představenstva MDA a místo-
předsedkyně ČSSD. 

Číst knihu
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Vladimír Vokál: 
Saint Just – Krvavý démon 
Francouzské revoluce
Ve spolupráci s nakladatelstvím Burian a Tichák

Vladimír Vokál ve své životopisné knize rozbíjí jedno-
rozměrný obraz Saint-Justa jako krvavého démona 
Francouzské revoluce a vykresluje ho jako samostatně 
uvažujícího a jednajícího politika a originálního mysli-
tele a ideologa, který se podílel na zavedení moderního 
státu s jednotným právním řádem. Na základě prvního 
českého důkladného rozboru Saint-Justových tří stě-
žejních děl ukazuje, že byl prvním skutečným ideologem 
raného socialismu a pokusil se zavést sociální stát.

Kupte si knihu

Průzkum života politickým bojem: 
Jaroslav Šabata (1927–2012) a Charta 
77 (45 let). Katalog k výstavě
Ve spolupráci s Moravským zemským muzeem

Katalog rozpracovává stejnojmennou výstavu mapují-
cí život politika a politického filozofa Jaroslava Šabaty. 
Popisuje Šabatovo rodinné zázemí, jednotlivé životní 
etapy a představuje Šabatovy základní teze. Součástí 
katalogu jsou i kapitoly o brněnském disentu, jehož byl 
Šabata významným představitelem.

Kupte si katalog
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Ondřej Lánský s Pavlem 
Novákem ve své studii popsali 
příběh vzniku českého poli-
ticko-ekonomického systému 
upřednostňujícího zájmy elit.
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Diskusní materiály k budoucnosti 
české i evropské společnosti

č. 19
Ondřej Lánský, Pavel Novák:  
Majetek a moc. Vybrané 
ekonomické a politické aspekty 
polistopadového vývoje Česka

Jak v Česku vznikl politicko-ekonomický sys-
tém upřednostňující zájmy elit? Autoři na zá-
kladě sociologické a ekonomické analýzy popi-
sují polistopadový příběh moci a bohatství.

Studie

Otevřít studii

Policy paper

Katarina Barley,  
Iratxe García Pérez, Lia Quartapelle:  
Jak zlepšit Evropskou unii. Výzva k debatě

Kam má směřovat Evropská unii? Má pokračovat 
v principu jednomyslnosti a další evropské integraci? 
Při příležitosti konání konference Evropa po otřesu 
jsme přeložili příspěvek, kterým do debaty o bu-
doucnosti Evropské unie vstoupily prostřednictvím 
svých europoslankyň Sociálně demokratická strana 
Německa, italská Demokratická strana a Španělská 
socialistická dělnická strana. Text jsme přeložili jako 
příklad debaty v prostředí evropských sociálních 
demokracií u příležitosti konference Evropa po otřesu.

Otevřít policy paper
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Michel Perottino, Daniel Šárovec:
Politické strany v digitální éře

Autoři přináší na základě série seminářů MDA Moderní 
strany: Digitalizace, legitimita, komunikace studii 
o dopadu digitalizace na politické strany. Popisují nové 
výzvy spojené s digitalizací, možná nebezpečí pro 
fungování politických stran a naopak nové příležitosti.

Otevřít policy paper

Sociolog Daniel 
Prokop na kon-
ferenci Call to 
Europe: Addressing 
the Crises: Costs, 
Covid-19, Climate 
and Conflict.
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Vladimír Špidla:
Politická moc 
je základem 
cesty z krize

Moderní lidská civilizace vstoupila již v polovině osm-
náctého století, v době průmyslové revoluce, do dlouhé-
ho období radikálních proměn. Od této doby jsme se 
nezastavili. Tyto změny nabývají různou podobu, probí-
hají v nestejné intenzitě a různým způsobem v různých 
společnostech na planetě, ne vždycky zcela shodně, ale 
v zásadě obdobným způsobem. Důsledkem tohoto vý-
voje byla řada společenských katastrof a současně mi-
mořádný pokrok. Není důvod se domnívat, že v budouc-
nosti tomu bude jinak. V krajině času před námi jsou jak 
katastrofy, tak i potenciální pokrok. Velmi bude záležet 
na nás, na naší představivosti, na našich rozhodnutích, 
na naší vůli, na naší schopnosti myslet a  jednat. 
■ Jedním z projevů tohoto pohybu byla prohlubující 
se dělba práce, která vedla ke vzniku obrovských kom-
plexních sítí, na kterých je existence této společnosti 
závislá. Tyto sítě dosáhly takové komplexity, ať již v roz-
sahu nebo ve své struktuře, že překonaly schopnosti 
běžných politických nástrojů k  jejich spravování. 
Komplexita civilizace způsobila, že jsme se stali globální 
společností, společností globálních sítí. Je to právě glo-
bální propojenost, která udržuje stabilitu naší společ-
nosti a její životní úroveň. Výhodou globální dělby práce 
je schopnost koncentrovat celoplanetární zdroje. Přitom 
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klíčovým zdrojem v současné době je intelektuální ka-
pacita. Neexistuje žádná oblast světa, která by byla 
schopna se udržet ve špičce civilizace pouze svými 
vlastními silami. Nejblíže tomuto stavu jsou Spojené 
státy nebo Čína, ale ani jejich síla a schopnosti nejsou 
dostatečné. ■ Naše společnost se dostává do tlaku 
několika základních megatrendů, přičemž reakce na ka-
ždý z nich bude vyžadovat hluboké změny způsobů naší 
existence. Bez nároku na úplnost jsou to následující 
trendy. ■ Dosažení ekologických mezí vyvolává ta-
kovou míru nestability životního prostředí, že je možné, 
že se civilizace zhroutí nebo minimálně dostane do ka-
tastrofální krize s dalekosáhlými důsledky. Jak přitom 
může vypadat zhroucení civilizace, je možné nahléd-
nout na příkladu pádu říše římské a nástupu tzv. tem-
ných století. ■ Druhý megatrend je nástup umělé 
inteligence, která revolučním způsobem mění vše, ale 
především klade otázku podoby práce a  také otázku 
moci. Svým způsobem je zajímavé, že strukturálně se 
náš pracovní trh dostává do podoby rozptýlené manu-
faktury v osmnáctém století. Faktorem, který odebírá 
práci, se nyní stává Aplikace. To je poněkud zlověstné, 
protože sociální poměry strukturálně spojené s rozptý-
lenou manufakturou byly nelidské. Jak v takovémto no-

vém světě bude vznikat nárok na důchod? Jak se pro-
mítne umělá inteligence do vytváření politiky? Jakým 
způsobem se bude vyvíjet politická reprezentace? Jak 
budou vypadat volby? Přetrvají vůbec? ■ Třetím 
trendem jsou globální demografické změny, které jednak 
mění demografickou váhu jednotlivých kontinentů 
a území, jednak se projevují demograficky stárnutím, 
a to na všech kontinentech. Výjimkou je pouze Afrika, 
která má jen málo vyvinuté institucionální systémy so-
ciální ochrany. ■ Zajímavým megatrendem je vytvá-
ření velkoměst a do určité míry můžeme prohlásit, že 
moderní společnost se stává společností velkoměst, kde 
jsou koncentrované hlavní ekonomické a intelektuální 
síly. Z politického hlediska je zajímavé se touto otázkou 
zabývat, protože se zdá, že velkoměsta jsou struktury, 
které jsou stále ještě z hlediska politického manage-
mentu zvládnutelné, a současně koncentrují dostatečné 
zdroje, aby se mohla stát nástrojem zvládnutí nadchá-
zející budoucnosti. ■ V tomto napjatém období se 
klíčovou otázkou stává otázka správy. Jakým způsobem 
spravovat společnost, které je do takové míry komplexní-
ho charakteru? Jak udržet fungující demokracii a vyhnout 
se různým podobám dystopické lidské společnosti? ■ 
Podmínkou sin qua non je spolupracující společnost na 
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globální úrovni. To vyžaduje několik předpokladů. Za prvé 
dostatečnou globální kulturní homogenitu tak, aby bylo 
vůbec možné zformulovat společné přístupy. Dále je ne-
zbytné omezovat sociální rozdíly, a to jak uvnitř jednotli-
vých států, tak globálně mezi nimi. Protože pouze sociál-
ně nerozdělená společnost je schopná být soudržná 
a  zároveň je schopná sledovat společně dlouhodobé 
komplexní projekty, a to i za cenu často velkých obětí. ■ 
Je zřejmé, že odpovídající redistribuce v širším pojetí, 
nejenom materiální, se nemůže odehrávat prostřednic-
tvím čistě tržního ekonomického systému. Přerozdělování 
prostřednictvím trhu je efektivní, ale rozhodně není spra-
vedlivé. Proto ve svém důsledku nemůže poskytnout spo-
lečnosti základnu k dostatečně hluboké a dlouhodobé 
spolupráci. ■ Zcela netržní systémy v podobě komu-
nistických utopií selhaly na složitosti a dynamice mo-
derní společnosti. To, aby byla společnost spravovatelná 
centrálně řízeným způsobem, vyžaduje zastavení pohy-
bu. Komunismus byl již od samého počátku z  tohoto 
důvodu anachronickým. Vždy se ukázalo, že schopnost 
reakce na případné pohyby přírody a společnosti je ne-
centralizovatelná. ■ Zdá se, že určitá naděje spočívá 
v tržní ekonomice moderované silnou politickou mocí. 
Podmínkou je vysoká míra přerozdělení, která zajistí rov-

nost příležitostí i  spolehlivou a  důstojnou základnu 
všem. Demokratická společnost vyžaduje kontrolu moci, 
a to v jakékoliv podobě – ekonomické, politické či vojen-
ské. Avšak kontrola moci je možná pouze mocí. To vyža-
duje, aby politická moc disponovala dostatečnými zdro-
ji, které ji učiní  konkurenceschopnou a  dostatečně 
silnou vůči globálním korporacím. Náš současný daňový 
systém to neumožňuje. Tato jeho neschopnost není 
dána pouze nedostatkem vůle, ale je způsobená celou 
jeho konstrukcí, proto systém již nedokáže reagovat na 
aktuální změny ve společnosti, rozpad trvalých pracov-
ních vztahů, rozpad velkých pracovních kolektivů, ná-
stup umělé inteligence a dosažení ekologických mezí. 
Týká se to daňových systémů jako celku, českého systé-
mu pak ve zvláště vysoké míře. Dostáváme se totiž do 
situace, že bohatství roste, ať je to cokoliv, a přitom se 
stále nespravedlivěji distribuuje a stále radikálněji kon-
centruje. Obecný společenský software, kterým se spra-
vujeme, není spravedlivý; vede k  nespravedlnostem 
a vyžaduje změnu. Je stále zřejmější, že národní státy 
velikosti České republiky nejsou schopné podobné pro-
blémy vyřešit. V zásadě lze říci, že nejbližší struktura, 
která může být vhodným nástrojem, je Evropská unie. 
Aby politická moc získala dostatečné zdroje k tomu, aby 
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byla schopná moderovat ekonomiku a eliminovat její 
tržní nespravedlnosti a chránit ekologickou stabilitu, 
musíme daňový systém změnit, a to globálně. ■ V de-
mokratické správě se otevírá nejpodstatnější otázka, 
totiž jakým způsobem dát politické společnosti schop-
nost formulovat dlouhodobé strukturální transformační 
cíle, získávat pro ně legitimitu a dlouhodobě je sledovat 
a spravovat. Současný demokratický systém je pod tla-
kem. Jsme svědky trvalého snižování legitimity ústav-
ních orgánů. Ukazuje se, že samotné volby v té podobě, 
jak je známe dnes, dostatečnou legitimitu nezajišťují. 
Právě ztráta legitimity ústavních institucí vede ke vzniku 
řady nestrukturovaných a ve své podstatě destruktiv-
ních hnutí, jak jsme toho svědkem jak v  Evropě, tak 
i v České republice. ■ Kromě demokracie na národní 
úrovni se otevírá otázka demokracie na úrovni nadná-
rodní. Je zcela otevřenou věcí, zda se globálně rozvine 
nějaká podoba koncertu velmocí, nebo trvalý konflikt 
regionálních center, jak jej popisuje Orwell v románu 
1984, či zda se posílí Organizace spojených národů. Zde 
se ovšem nejedná jenom o  změny institucionálního 
rámce, nýbrž o  změny politického fungování. 
Dospějeme-li k názoru, že transformace, která má zajis-
tit stabilitu životního prostředí, která je životně důležitá 

pro další existenci lidstva, bude vyžadovat spravedlivou 
distribuci na globální úrovni, mělo by se tak stát v rámci 
globální demokratické instituce. Je možné si představit, 
že se Organizace spojených národů vyvine na způsob 
Unie uhlí a oceli a bude zajišťovat spravedlivou distri-
buci nákladů a výnosů – tak jak tomu bylo svého času 
v poválečné Evropě. Tato organizace musí být vybavena 
odpovídající exekutivní mocí a odpovídající politickou 
demokratickou kontrolou. Zdá se to být velmi nepravdě-
podobné, ale jak se říká, nouze naučila Dalibora housti 
a pod tlakem vznikajících krizových situací se mohou 
odehrát i  velmi nečekané věci, a  také se v  dějinách 
odehrály. ■ 
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Knihovna 

Evropský komisař pro 
pracovní místa a so-
ciální práva Nicolas 
Schmit na mezi ná-
rodní konferenci Call 
to Europe: Addressing 
the Crises: Costs, 
Covid-19, Climate 
and Conflict v Praze.
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Masarykova demokratická akademie se pyšní rozsáhlým 
fondem s tituly týkajícími se sociální demokracie a ko-
munistické strany v Česku a obecně dějinám meziná-
rodního a domácího dělnického hnutí. Uchováváme jak 
sjezdové protokoly z první fáze činnosti sociální demo-
kracie nebo prvorepublikové tituly určené ke vzdělávání 
dělníků, tak doplňujeme moderní zahraniční publikace 
věnované sociálně demokratické programatice a jejím 
teoretickým východiskům a aktuálnímu politicko-spo-
lečenskému dění. Součástí našeho fondu jsou také na-
příklad knižní pozůstalosti významného historika a pe-
dagoga Zdeňka Kárníka, novináře Dušana Havlíčka nebo 
bývalého ředitele MDA, sociologa Miloše Bárty.

Úkolem Knihovny MDA je také digitalizace a zpří-
stupňování dokumentů z  vlastního fondu. Publikace 
následně volně zpřístupňujeme veřejnosti na stránkách 
knihovny. V roce 2022 jsme takto zveřejnili 37 publikací, 
celkem 4734 stran. Digitální část knihovny je v současné 
době o to zásadnější, protože jsme v roce 2022 byli nu-
ceni z organizačních důvodů přerušit její běžný provoz.

 

Prohlédněte si naši 
digitální knihovnu 

Vladimír Špidla hostem 
setkání  Milan Ftáčnik 
Lectures v Bratislavě.
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Vnější 
prezentace

Projekt Česko spo-
lečně představil na 
stránkách Aktuálně.cz 
štěpící linie v čes-
ké společnosti.
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Tištěné noviny, obrazovky televizí nebo online deníky 
a  renomované kulturní akce a  instituce – tam všude 
byla vidět témata a značka Masarykovy demokratické 
akademie.

Patrik Eichler se stal v roce 2022 nově pravidelným 
autorem názorové stránky deníku Právo, kde jednou týd-
ně komentoval politická témata. Byl pravidelným hostem 
různých televizních a rozhlasových stanic. V médiích 
byla MDA zastoupena i svými dalšími členy, například 
členem představenstva politologem Pavlem Šaradínem.

Významný mediální výstup vznikl ve spolupráci 
s online deníkem Aktuálně.cz a dalšími partnery – so-
ciologickou agenturou STEM, Nadací České spořitelny 
a českým zastoupením FES. Přispěli jsme ke vzniku série 
textů Česko společně představující závěry z připravo-
vané studie o štěpících linií v české společnosti. Závěry 
studie, již i s naší analýzou vydáme v průběhu roku 2023, 
byly doplněny i komentáři a reportážemi.

V říjnu jsme ve spolupráci s brněnským Mo rav-
ským zemským muzeem v  jeho prostorách otevřeli 
výstavu Průzkum života politickým bojem. Jaroslav 
Šabata (1927–2012) a Charta 77 (45 let). Spolu s našimi 
spolupracovníky jsme připravili část výstavy věnovanou 
sociálnímu demokratovi, významnému představiteli 

brněnského disentu nebo členovi představenstva MDA 
Jaroslavu Šabatovi. Šabatovo dvojí životní výročí, 95 
let od narození a 10 let od úmrtí, bylo také podnětem 
k uspořádání výstavy. Panely o Šabatově životě doplnily 
texty o Chartě 77 připravené Oddělením kultury anti-
totalitního zaměření Moravského zemského muzea. 
Jako doprovodný materiál vznikl i stejnojmenný katalog 
k výstavě.

Již třetím rokem jsme partnery In spiračního 
fóra na Mezinárodním festivalu dokumentárních filmů 
Ji.hlava. Na renomovaném festivalu jsme se v  pro-
gramovém dni věnovali spolu s  českým zastoupením 
Friedrich-Ebert-Stiftung digitální revoluci. Tentokrát 
jsme se s domácími i zahraničními odborníky a odbor-
nicemi zaměřili na budoucí podobu internetu nebo na 
podobu lidské společnosti přenesenou do virtuálního 
prostoru. 

Na závěr roku došlo k zásadnímu přelomu v pro-
pagaci značky MDA. Před Vánoci jsme díky spolupráci 
s Nadačním fondem Soudržnost spustili na sociálních 
sítích svoji první darovací kampaň na portálu Darujme. 
Zaměřena byla na podporu celé organizace a zvýšení 
povědomí o její existenci. Především se tím ale otevřel 
nový prostor pro činnost MDA do následujících let.
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Svou pozornost na sociálních sítích jsme nej-
více zaměřili na Twitter. Aktivní dále zůstávají účty 
na Facebooku, Instagramu a Youtube. Ke komunikaci 
s okruhem lidí okolo MDA stále jako nejvhodnější nástroj 
používáme pravidelný newsletter. Počet jeho odběratelů 
se navýšil již na 1600 a hlavním cílem pro další rok je 
tuto komunitu dále zvětšovat a navázat s ní užší kontakt.

Komentáře Patrika 
Eichlera pravidelně 
vycházejí na strán-
kách deníku Právo.
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Složení 
orgánů 

Evropská poslanky-
ně Radka Maxová na 
mezinárodní konfe-
renci Evropa po otřesu.
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Představenstvo má na starosti strategické ří-
zení organizace mezi jednotlivými zasedání-
mi členské schůze MDA. Je tvořeno 17 členy. 
V roce 2022 působilo v následujícím složení.  

 ■ PhDr. Lubomír Zaorálek  
(předseda) 

 ■ Mgr. Miroslav Jašurek  
(1. místopředseda) 

 ■ Ing. Bc. Zuzana Brzobohatá  
(místopředsedkyně do 30. září 2022) 

 ■ Mgr. Jiří Dienstbier 

 ■ PaedDr. Alena Gajdůšková 

 ■ Mgr. Jan Chmelíček 

 ■ Mgr. David Jelínek 

Představenstvo
 ■ PhDr. Anna Kárníková 

 ■ JUDr. Dalila Komárková 

 ■ Ing. Zdeněk Mužík 

 ■ PhDr. Oto Novotný 

 ■ Mgr. Daniela Ostrá, Ph.D.  

 ■ Mgr. Michal Pícl 

 ■ PhDr. Vladimír Špidla 

 ■ doc. Ing. Zdeněk Trojan, CSc. 

 ■ PhDr. Pavel Urbášek
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Revizní komise MDA průběžně dohlíží na řádné vedení 
záležitostí MDA a soulad činnosti se stanovami a práv-
ními předpisy, zejména pokud se týká hospodaření 
a evidence majetku. O své činnosti informuje předsta-
venstvo MDA a podává zprávy členské schůzi. Revizní 
komise pracuje v tomto složení: 

 ■ doc. Ing. Eva Sikorová, CSc. (předsedkyně)

 ■ Mgr. Heda Čepelová (místopředsedkyně)

 ■ Ing. Roman Váňa 

 ■ Ing. Květoslava Kořínková, CSc.

Revizní komise
Jednání představenstva MDA proběhla:  

 ■ v pátek 25. února 2022;
 ■ v pátek 22. dubna 2022;
 ■ v pátek 11. června 2022;
 ■ v pátek 30. září 2022;
 ■ v pátek 9. prosince 2022. 

Jednání revizní komise MDA proběhla: 

 ■ v pátek 22. dubna 2022;
 ■ ve středu 18. května 2022; 
 ■ v sobotu 11. června 2022; 
 ■ v pátek 9. prosince 2022.

Členská schůze
Nejvyšším orgánem MDA je členská schůze, 
která zasedá jednou ročně. Jednání členské schů-
ze proběhlo díky zlepšení koronavirové pande-
mie fyzicky v Praze v sobotu 11. června 2022.
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Mandát všech členů a členek vědec-
ké rady MDA skončil automaticky k 1. říjnu 
2022 se změnou na postu ředitele MDA. 

Zasedání poradního sboru MDA se v roce 2022 ne-
konalo, byla připravována obměna jeho složení. 

Jednání Rady koordinátorů klu-
bů MDA se v roce 2022 nekonalo.

 

Vědecká rada

Poradní sbor

Rada koordinátorů 
klubů

Kancelář MDA zajišťuje koordinaci jednotli-
vých projektů MDA a zabezpečuje administra-
tivní, pracovněprávní a ekonomické činnosti. 

Kancelář MDA působila během roku 2022 
v následujícím složení: 

 ■ PhDr. Vladimír Špidla, ředitel (do 30. 9. 2022) 

 ■ Patrik Eichler, zástupce ředitele  
(ředitel od 1. 10. 2022) 

 ■ Mgr. Jan Chmelíček, odborný pracovník 

 ■ Daniel Ort, odborný pracovník  

Kancelář
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 ■ Bc. Alena Kopřivová, administrativní pracovnice 
(na mateřské dovolené)  

 ■ Mgr. Karolína Melichová, vedoucí knihovny MDA 
(do 31. 3. 2022) 

 ■ Luděk Svoboda, propagace (od 10. října 2022) 

 ■ Bc. Eva Ungrová, administrativní pracovnice  

Členové a kluby
K 31. 12. 2022 měla MDA 110 členek a členů 
a 5 členek a členů s členstvím jen v klubech.

Kluby MDA během roku 2022 existova-
ly v Brně (do 11. června 2022), Bruselu, Karviné, 
Olomouci, Pardubicích, Plzni, Praze a Zlíně. 
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Lubomír Zaorálek: 
Mezi  

suverenitou státu 
a suverenitou 

institucí 

„Evropa se nachází v bodu historického obratu,“ řekl pol-
ský premiér Mateusz Morawiecki v březnu 2023 na půdě 
univerzity v Heidelbergu a doplnil: „musíme mít odvahu 
učinit Evropu znovu velkou“. ■ Vize, kterou polský 
premiér předložil, bude ale pro leckoho představovat 
vážný problém. Morawiecki je přesvědčen, že v součas-
ném světě mají šanci pouze silné a sebevědomé země. 
V EU je dnes veden spor mezi suverenitou státu a suve-
renitou institucí. ■ Morawiecki ve svém vystoupení 
vyhlásil válku na dvou frontách. Na první frontě chce 
čelit neoimperialismu Moskvy, na té druhé technokra-
tické utopii Bruselu. Varuje před vládou panevropské 
byrokratické elity, která chce o  všem rozhodovat za 
zavřenými dveřmi v bruselských úřadech. ■ Evropa 
má šanci, jen pokud ji budou tvořit silné, sebevědomé 
národní státy. Za suverenitu a svrchovanost národa dnes 
bojuje Ukrajina. Nic nechrání svobodu lépe než národ-
ní stát, a tak Ukrajina bojuje i za naši svobodu. ■ Je 
třeba odmítnout centralizaci, říká Morawiecki. Naopak 
musíme omezit roli evropských institucí, musíme se 
v  řadě oblastí posunout od jednohlasného hlasová-
ní ke kvalifikované většině. ■ Polský premiér chce 
urychleně pokročit v integraci dalších zemí – urychlit 
vstup nejen Ukrajiny, ale i  zemí západního Balkánu 
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a  Moldavska do Evropské unie. Proevropský je pod-
le něj pouze ten, kdo klade důraz na rozšíření. Tak se 
vytváří silná Evropa. ■ Z Morawieckého vystoupení 
je zřejmé, že pro bezpečnost Polska je zásadní členství 
v NATO a Evropská unie je především jednotný společný 
trh a systém vyrovnávajících dotací. Silná Evropa pak 
znamená především rozšířit společný trh o další čle-
ny. ■ V takto pojaté Evropě se samozřejmě proces 
integrace zjednoduší a bude možné ho urychlit. Členské 
státy si budou moci žít podle svého. Vracíme se trochu 
k  postvestfálskému období po roce 1648, kdy vnitř-
ní poměry byly záležitostí každého státu zvlášť. Není 
dovoleno zasahovat do politicko-kulturních odlišnos-
tí, mluvit do toho, jak se řídit obecnými principy vlády 
zákona, dodržování nezávislosti soudů, respektování 
práv menšin. ■ Je zřejmé, že podobná vize Evropy 
je v  rozporu s  představou řady členských států EU. 
Rozhodný důraz na svrchovanost a nezávislost je v roz-
poru s představou sdílené odpovědnosti členů, která je 
klíčovou myšlenkou unijní architektury. Řada členských 
zemí mluví naopak o jejím posilování za účelem vytvo-
ření kompaktnějšího, odolnějšího a rychleji reagujícího 
celku. ■ Morawieckého vystoupení v Heidelbergu je 
v zásadním sporu s vizí, kterou přednesl německý kan-

cléř Olaf Scholz nedávno na Karlově univerzitě v Praze. 
Rozkol mezi oběma vizemi může vážně komplikovat 
další kroky a  postup EU vůči Ukrajině. Další rozšiřo-
vání EU byť jen o Ukrajinu se neobejde bez značných 
finančních nákladů. Ukrajina samotná by po vstupu 
tvořila pětinu veškeré zemědělské půdy v EU. V sou-
časnosti 18 z 27 zemí EU dostává z EU více peněz, než 
do ní platí. Toto číslo by kleslo na 4–5 zemí v případě, 
že by Ukrajina do EU vstoupila. ■ V polovině dubna 
jsme byli svědky události, kdy Polsko navzdory protes-
tům z Kyjeva ohlásilo, že zastavuje dovoz většiny druhů 
ukrajinských potravin. To byl konkrétní případ chování 
polské vlády ve chvíli, kdy důsledky otevřené obchodní 
politiky vůči Ukrajině se dotkly zájmu polského a hlav-
ně venkovského obyvatelstva. ■ Je zřejmé, že rychlá 
překotná integrace nových států do EU by naopak spíš 
mohla znamenat dezintegraci jejího současného fun-
gování. Je těžké si představit jakékoli přístupové kroky 
a rozhovory v podmínkách válčícího státu. Ve veřejnos-
ti by se neměla posilovat iluze, že vstupování do EU je 
čistě byrokratický proces, který se může dít, i když vám 
létají rakety nad hlavami. Mezi současným stavem pro-
bíhající války a členstvím v EU musí proběhnout celá 
řada velmi obtížných kroků a  procesů. ■ Prvním 
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krokem, ke kterému se ještě ani neblížíme, je deeska-
lace konfliktu. Pokud by se toto zdařilo, můžeme začít 
jednat o příměří. Je možné, že příměří, které existuje na 
38. rovnoběžce na Korejském poloostrově, je předobra-
zem stavu, do kterého bychom se mohli pokusit dostat. 
Skončit se zabíjením by rozhodně nebylo málo. ■ Ani 
příměří ale neznamená mír. ■ Mír předpokládá určitou 
důvěru mezi stranami, a o té si můžeme zatím nechat 
jen zdát. Teprve pak bychom mohli zahájit rekonstrukci, 
které by dávala šanci pro udržitelnost. Z Afghánistánu 
máme mnoho zkušeností s  rekonstrukčními projek-
ty, na kterých se pracovalo léta a dnes z nich není nic. 
Rekonstrukci a obnovu zdevastovaných částí země by 
bylo možné spojovat s celkovými reformami ukrajinské 
administrativy. ■ Každý z  těchto kroků vyžaduje 
vlastní strategii, program a postupnou realizaci. Dnes 
není ani jasné, jakou roli v  možných scénářích bude 
mít EU skutečně šanci sehrát. ■ Kromě Ukrajiny 
a Ruska budou zřejmě významným partnerem Spojené 
státy a pravděpodobně Čína. Čína byla největším ob-
chodním partnerem Ukrajiny už před válkou. Měla na 
Ukrajině významné investice a může získat značný vliv 
v prosazování svých zájmů. Dnes se nacházíme v si-
tuaci, kdy se další vývoj na Ukrajině dá stěží plánovat 

a  předvídat. ■ Evropská unie se potýká se stále 
stejným starým neduhem, že u svých partnerů vyvolává 
očekávání, která je pak obtížné plnit. Projev premiéra 
Morawieckého v  Heidelbergu ukazuje na další vážné 
riziko – nejsme sjednoceni v základní strategii dalšího 
postupu vůči Ukrajině. ■ 
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Hospodaření

Společná fotografie 
účastníků pražské-
ho setkání platfor-
my Friends of the 
Western Balkans.
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Základní informaci o hospodaření MDA za rok 2022 po-
skytuje přiložená zpráva auditora včetně výkazu zisku 
a ztráty. Celkové výnosy hospodaření za rok 2022 činily 
2,64 milionu Kč. Hlavním příjmem byl v roce 2022 pří-
spěvek na činnost politického institutu ČSSD ve výši 
2,0 milionu Kč. Dalšími příjmy pocházely z kurzovného, 
členských příspěvků anebo prodeje publikací. Náklady 
na zaměstnance v roce 2022 činily 1,5 milionu Kč. 

V roce 2022 měla MDA pronajaté dvě kanceláře, 
a to na adresách Hybernská 1033/7, Praha 1 (sídlo kance-
láře MDA) a nám. Svobody 1460, Kladno (studovna a de-
pozitář knihovny MDA). Náklady na pronájem a služby 
těchto prostor činily 558 tis. Kč. 

Diplomat a bývalý 
velvyslanec ve Francii 
Petr Janyška na deba-
tě Evropa po otřesu.
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instagram.com/mdakademie 

facebook.com/
masarykova.akademie

twitter.com/MDAkademie

MDA  
na sítích

masarykovaakademie.cz 

Záznamy debat

youtube.com/@mdakademie

Publikace 

issuu.com/ 
mdakademie 

Nahrávky 

mixcloud.com/
masarykova_akademie

Knihovna 

masarykovaakademie.cz/ 
knihovna
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Mladí sociální demokraté spolu 
s evropským komisařem pro pracovní místa 
a sociální práva Nicolasem Schmitem 
a generálním tajemníkem FEPS László 
Andorem na konferenci Call to Europe.






